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14 The foundation stone of St Jaephs was laid in 1876 and

the Industrial School/Orphanage was openea on 25 June 1881.

It was the second Industrrai School in Ireland. On the
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dost of the children were described as “destitute orphans”

found begging, end many of these were as young as 4 years
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8. SR 240 commenced work in 1968, and as Deputy Manager and then Director in 1970 she 
quickly assumed management responsibility. It is clear from all the evidence that she 
“moulded” the character of St Joseph’s going forward until its closure in 2000. It is submitted 
that there was a positive and caring culture at St. Joseph's and that this is demonstrated 
through a number of sources of evidence.  The first hand oral evidence from SR 235, SR 234, 
Sister Canice and SR 247 demonstrated a culture of care focused on welfare, education, 
understanding and strenuous efforts being made to promote self-esteem and emotional well-
being.   

 
9. SSL does not underestimate the significant challenges faced by young girls admitted to St 

Joseph’s before and after 1952.  Many children had to deal with multiple domestic issues which 
resulted in their admission to the social care system.  Before admission to St Joseph’s, many 
girls had to cope with marital discord between parents, neglect, physical and sexual abuse, 
separation from siblings who were not admitted to the care system, problems with poverty and 
disrupted education.  The witnesses confirmed that the key aim of all staff at St Joseph’s was 
to improve each girl’s quality of life and provide each girl with the necessary skills to move out 
of care either back to their families or when they became adults.   

 
10. Alongside the cultural evolution of St Joseph’s, there was a similarly progressive approach to 

the physical evolution of the school itself. Of importance was the development of the living 
facilities from an earlier dormitory system to the development of four “houses”. In fact, these 
were two blocks of two semi-detached dwellings within which were bedrooms, a kitchen, a 
living room, an open fire and bathrooms (SJM 1765). The Inquiry has heard through the 
evidence of Sister Canice Durkan that it was through the insistence of SR 240 that these living 
arrangements were constructed. The MoHA blueprint of the time advocated one block with a 
large central kitchen and sanitary area to be shared communally by all residing there.   SR 240 
insisted on the construction of 4 smaller house units to mirror, as far as possible, a family 
home. 

 
11. There was also the construction of a “hostel” on the grounds, another residence designed to 

prepare the girls for independent living once they left St. Joseph's. The Inquiry has also heard 
of the purchase and rental of two properties in Belfast on the Glen Road and Falls Road, 
designed to extend this support for girls out into the community. 

 
INTERNAL ORGANISATION 
 
12. St Joseph’s was run by SSL and funded entirely by the Government. It is not proposed to 

rehearse these arrangements here, given the detailed statement of Sister Canice Durkan at 
SJM 22716-7 and the prior evidence of Dr Hilary Harrison in Module 7 and his statement at 
RGL 4771.  Management took the form of sisters and lay staff undertaking specific teaching 
and caring roles with staff working on rotas and living alongside girls in order to provide “24/7” 
care.  

 
13. The school had a Board of Management, which met regularly. There are documents, which 

show meetings of the Board from at least 1950 and its membership required approval by the 
MoHA and NIO. A Board of Visitors was also in existence and operational from the 1950's. 
 

14. Externally, St Joseph’s was subject to inspection annually for the entirety of the period now 
under consideration. The schools' systems, record-keeping (including the Punishment Book, 
kept from 1883 until abandonment of corporal punishment in 1969) and facilities were therefore 
independently scrutinised throughout its life. 

 
15. The Inquiry may regard it as significant that no substantive faults or failings in physical facilities, 

record-keeping, staff behaviour or (post 1965) training were identified under this scrutiny. We 
ask the Inquiry to note the consistent positive tone of the inspection reports.  
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1 A.  Yes.

2 Q.  One of then you mentioned was increases in staffing.

3 A.  That's right, yes.

4 Q.  I am not sure whether you will be able to answer this

5     question, but was there ever any problem getting

6     sufficient funding for increases like that as far as you

7     are aware?

8 A.  Well, I've seen letters that SR240 wrote from time to

9     time explaining that circumstances were changing and

10     problems were more complex and there's more self-injury,

11     and "We need more staff and we need more money", and

12     I noticed -- I was looking at staff training

13     documentation recently, and I noticed that she was

14     asking for -- she was estimating how much it would be to

15     buy in -- there was a Dr Mary Magee --

16 Q.  Uh-huh.

17 A.  -- who came to give training on the campus and very

18     frequently -- I mean, I myself remember going to many

19     courses, and two or three staff members being with me,

20     going out to courses run by Social Services and things

21     like that.  Does that answer ...?

22 Q.  Yes.  So there was no real problem?  You got the

23     resources you needed, in other words?

24 A.  Well, she was very good with money.  She was a bit of

25     a financial wizard, as I said, and very economical with



SJM-28263



SJM-22715OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL



SJM-2301OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL



Day 185 HIA Inquiry 10 February 2016

www.DTIGlobal.com

Page 6

1 Q.  You had disclosed that in a previous children's home.

2 A.  Yes, in Orana House.  The nuns in Orana House and the

3     Social Services were very aware of the extent of the

4     abuse, but it wasn't passed on.

5 Q.  Now if we can go back then to St. Joseph's, Middletown,

6     you were back in St. Joseph's ultimately from

7     22nd August 1994 to 3rd November 1994.  You talk about

8     that in paragraphs 21 to 25 of your witness statement at

9     034.  You say that -- you say:

10         "Children who had committed criminal offences were

11     sent to Middletown, so I do not understand why I was

12     sent there."

13         We were discussing this, HIA198, and I know that you

14     have received your Social Services' material and you

15     have spent years going through it.

16 A.  Yes.

17 Q.  But it is clear from the material that the Inquiry has

18     seen that most girls in St. Joseph's were referred there

19     by Social Services on a Place of Safety Order, because

20     either their parents or the children's home in which

21     they were resident were unable to cope with their

22     behaviours --

23 A.  Uh-huh.

24 Q.  -- or because they were in need of care and protection

25     because of their risk-taking behaviour.  You fell into
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1     advance, you know.  They were very helpful in guiding

2     the staff as well.

3 Q.  Was the psychologist there all day or was it just for

4     a morning, or an afternoon, or an hour or what?

5 A.  They came in the morning.  They came in the morning and

6     they stayed until 4 o'clock I suppose or 5.00.  I don't

7     really remember.  I know they came in the morning.

8     I think they came around 9.00 or 9.30, yes, and they

9     stayed all day, yes.

10 Q.  HIA198's particular case raises a more general question

11     perhaps, because it may paint the background.  The

12     impression one gets from the papers is that she came to

13     St. Joseph's because she had had a very troubled history

14     and experience in other homes and it was felt by those

15     responsible for her care that really the only place she

16     could safely go, since other institutions weren't

17     appropriate, was St. Joseph's.

18 A.  Uh-huh.

19 Q.  One gets a feeling perhaps that the staff at

20     St. Joseph's weren't very keen that that should happen.

21         Was there any sense -- not just with her but with

22     others -- that it was seen as or being used as a place

23     of last resort for somebody with very intractable

24     behavioural problems?

25 A.  Well, I don't want to sound flippant, but I used to say
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1     myself, "When all else failed, try Middletown".

2 Q.  Well, that in a sense answers the question.  Was it

3     because there wasn't anywhere else that it seemed that

4     girls with a particularly troubled background might be

5     brought to Middletown?

6 A.  Well, I thought it was because we were good at dealing

7     with girls with troubled backgrounds.

8 Q.  To put the question in another way, did it ever occur to

9     you or was it ever discussed whether there was an unmet

10     need in the province for an institution that might deal

11     only with, let's say, four or five very troubled girls,

12     but there wasn't one, so they tended to come to

13     Middletown?

14 A.  Well, we did often -- I mean, there were some cases

15     certainly where we would have said an adolescent

16     psychiatric unit was needed, and there was one in the

17     '80s I think, but it seemed it was very difficult to get

18     in, and then it didn't -- you know, it was only always

19     a temporary kind of intervention.

20 Q.  Was that Lissue perhaps?

21 A.  No, no, no.  It was in Belfast.  There was a guy called

22     .

23 Q.  Ah, yes.  The Children's Centre in College Gardens?

24 A.  Yes.  I think that was, yes.

25 Q.  Yes.  It was always very much in demand --



professional practice within the schools4. 
  

1922 to 1954  
 

2.2 HIAI evidence now available to the Department shows that inspections of 
Middletown Industrial School took place, at least annually between the years 
1922-19545.  Indeed, Dr Simpson, who seems to have been appointed in or 
around 1949 as an Assistant Inspector of Industrial Schools, suggested that at 
least 4 ‘visits’ a year should be made to the schools6 and this was 
recommended for approval by MoHA7.  It is also noted that some annual 
inspection reports in the 1950s referred to visits made earlier in the year by 
the inspectors, Dr Simpson and Miss Forrest8. Reports on the school (which 
in 1950 became a training school under the provisions of the Children and 
Young Persons Act (NI) 1950 [the 1950 Act]) were consistently positive with 
evidence of inspectors and MoHA assiduously following up concerns about 
individual children9.  The inspectors also on occasions visited children who 
had been boarded out from the school to a family10. Even issues which 
tended to be minor in nature were nonetheless followed up by MoHA, for 
example the progress of minor repairs and decorative work and the fitting of 
towel rails11.  
 
1954 to the early 1970s 
 

2.3 The MOHA file containing the annual inspection reports from 1922 was closed 
in 195412.  A continuation file has not been found in the HIAI evidence.  It is 
not unreasonable to assume, however, that a similarly consistent pattern of 
inspection would have continued for the remainder of the 1950s and into the 
early 1970s, particularly as Dr Simpson and Miss Forrest continued in post 
during this period13 and were joined by the mid 1950s by a further children’s 
inspector, namely, Miss Wright who also appears to have carried out joint 

4 The January 2016 statement paragraph 2.4 
5 SJM-1484 (1922);  SJM-1483 (1923);  SJM-1482 (1924); 1925 (Inspectors’ signatures found in punishment 
book SJM-27581); SJM-1488 (1926); SJM-1478 (1927); SJM-1461 (1928); SJM-1459 (1929); SJM-1451 (1930); 
SJM-1434 (1931); SJM-1432(1939); SJM-1434 (1933); SJM-1432 (1934); SJM-1426 (1935); SJM-1424 (1936); 
SJM- 1414(1937); SJM-1392 (1938); SJM-1391 (1939); SJM-1409 (1940); SJM-1387 (1941); SJM-1412 (1942); 
SJM- 1381(1943); SJM-1379 (1944); SJM-1359 (1945); SJM-1358 (1946); SJM-1324 and 1360 (1947); SJM-1327 
(1948); SJM-1313 (1949); SJM-1297 (1950); SJM-1291(1951); SJM-1278 (1952); SJM-1274 (1953); SJM-1272 
(1954) 
6 SJM-1313  
7 SJM-1312 
8 e.g. SJM-1282, SJM-1274 and SJM-1289 
9 e.g SJM-16463; SJM-1323 
10 SJM-1300 
11 SJM 1289 
12 SJM-1263 
13 Dr Simpson was in post until at least 1968 and Miss Forrest until the mid 1970s.  
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inspections of St Joseph’s with Dr Simpson14.   
  

2.4 References in records retained by St Joseph’s during this period, which 
include the visitors’ book, the daily diary; the minute book and the punishment 
book show that MoHA inspectors were in the school in December 1955; 
November 1956; November 1957; December 1958; November 1959; 
December 1960; December 1962; May 1963; March and July 1964; February 
and March 1965; March and June 1966; June 1967; and April 1968, the note 
from the 28th April 1968 reading:  
 
“Miss Forrest and Dr Simpson came and did inspection of the school today. 
11.20 am-4.30 pm” 15. 
 
References to Miss Forrest and other MoHA officials during 1971-1973 are 
also made in relation to discussions with the school about proposed new 
building plans16.   
 

2.5 Whilst the visits of MoHA inspectors were not always referred to as 
inspections, the Department believes that the nature of the contacts suggest a 
MoHA policy of annual inspection of St Joseph’s which probably also 
extended to each of the other training schools and was not confined to a strict 
interpretation of the role. It is noted, for example, that Miss Forrest visited the 
St Joseph’s children on holiday in Glenariff17 and she was involved in both 
bringing a child who had absconded back to the school18 and providing advice 
to a Welfare Authority on bringing a St Joseph’s resident back from London 
who had been abducted from her place of employment19.  
 

2.6 Three former residents who were in St Joseph’s at various times between the 
years 1949 to 1970 have also provided statements to the HIAI in which they 
recall  visits by persons understood by them to be inspectors, officials or “the 
Ministry”, annually or every other year20.  There are also some indications in 
the statements that inspectors spoke to the girls and although this was not 
done privately, it shows that there was some level of direct engagement with 
the children.   
 
Early 1970s to 1987 and from 1987 onwards 
 

14 SJM-25259 
15 SJM-26722 
16 SJM-23195; SJM-23209; SJM-23223 
17 SJM-1302 
18 SJM-26651 
19 SJM-10076 
20 HIA 161 page 001 paragraphs 12 and 13; HIA 203 page 053 paragraph 13; HIA 178 page 332 paragraph 11.   
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1 Q.  -- but you were there from August to September 1949.

2     You would at that stage have been very young indeed,

3     HIA178.

4 A.  I don't remember.

5 Q.  You don't have any memory of that?

6 A.  No, I don't remember.

7 Q.  But what we do know is that there are inspection reports

8     from the Ministry of Home Affairs inspectors.  You

9     feature in those reports.  I'm just going to look at

10     a couple of them, if I may.  22963, please.  Actually

11     when we were talking earlier, you told me, HIA178, that

12     you remember people coming to visit St. Joseph's to

13     carry out inspections.

14 A.  That's right, yes.

15 Q.  This is from December 1950.  Again at this stage in time

16     you would have been very young and it just says there,

17     if you see in the middle of that second paragraph -- you

18     might not be able to read this, because the writing is

19     a bit smaller.  Just maybe perhaps if we could just

20     enlarge that slightly for her.

21 A.  Uh-huh.

22 Q.  It just says -- about five lines down.  Yes, from there.

23      Yes.  It just says there:

24         "We also saw HIA178, who is suffering from 

25       as the result
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4. The main function of the Inspectorate was to advise NI Government 

Departments in the fields of social policy and planning and the 

provision of social work services. 

 

5. The Chief Inspector was the chief professional adviser to Ministers and 

Departments on personal social services and social work, and advised 

on related matters of social policy. 

 

6. In this position I helped to formulate and carry out Departmental policy, 

contributed to the overall governance of the Department and the 

conduct of its business, in particular strategic planning and the 

development of legislation. In addition, I represented the Department 

on social work, social service and related policy issues; facilitated 

communication and consultation with service, professional and 

academic interests, and maintained links with other Government 

Departments in the United Kingdom and the Republic of Ireland. 

 

Agreements between DHSS (SSI) and NIO 
 

7. Prior to the establishment of the DHSS and the Social Work Advisory 

Group (SWAG) in 1972 Training Schools were inspected/visited by the 

two professional staff employed by the Ministry of Home Affairs 

(MoHA). These staff transferred to the SWAG and continued to visit the 

Training Schools and provide reports to the NIO. I am not aware that 

any formal agreement was drawn up to cover this arrangement. 

 

Frequency of Inspections 
 

8. From 1972 the approach to inspections of Training Schools was 

probably similar to that which applied to voluntary children’s’ homes. 

This meant that visits were informal and infrequent and did not result in 

the production of detailed reports. 
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1     for the staff.

2 Q.  Sister, I should have actually mentioned one other

3     matter before I moved on from the whole issue of

4     inspections.

5 A.  Uh-huh.

6 Q.  I mean, what the documents that we were looking at show

7     to the Inquiry was that the Ministry of Home Affairs was

8     certainly involved in doing their job in the mid '60s.

9 A.  Oh, yes.

10 Q.  One name who has come up, Wesley Donnell was a Social

11     Services Inspector in later years.

12 A.  Yes.

13 Q.  I take it you would have had engagement with him?

14 A.  Oh, yes, yes.  I knew Wesley and saw him in the school.

15     He came on a regular basis.  He came unannounced on

16     inspections too at times.

17 Q.  He has told the Inquiry he would have visited the

18     training schools approximately once a month.  Would that

19     have been your recollection?

20 A.  Well, I wouldn't have been sure about that myself, but

21     I would imagine he would have.  He certainly came very

22     frequently, but I wouldn't have always known when he was

23     there, because I wasn't involved in the units.

24 Q.  Yes.

25 A.  But he did come.  I would presume if he said once
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that those services were accessed in Great Britain on a case by case basis. 

 

Oversight 

• The Department (MOHA and NIO) ensured that SJM was the subject of frameworks of 

regulation and inspection, and that they had the benefit of professional systems of advice 

and assistance to inform improvements in practice. 
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requests from the Director of SJM. The training school at SJM was regarded as 
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• The enactment of the Training School Rules set out the clear structures and standards to 

be followed by the management and staff of SJM in relation to the care of the children 

placed under their control, and this was supported by a system of inspection. 
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1 Q.  I wondered in what respect was she strict?  How was she

2     strict?  How did that manifest itself, Sister?

3 A.  She took over from SR248, and SR248 was an elderly lady

4     when I knew her in , and she was a very outgoing,

5     chatty kind of personality, whereas SR237 would have

6     been more reserved, but the school was moving from being

7     an industrial school/orphanage to a training school.  So

8     there were less small children in the school and there

9     were more the teenage age in the school.  So I suppose

10     there was a different approach.

11 Q.  You said that SR248 was seen as a motherly figure.

12 A.  Yes.

13 Q.  But that was not SR237's personality, if I can put it

14     that way.

15 A.  Yes.  She was a more reserved person.

16 Q.  I asked: were the girls frightened of SR237 in a way

17     that they might not have been of SR248?

18 A.  SR248 wasn't dealing with the girls as such as a group

19     when I was there.  SR237 was.  She had a bunch of keys

20     that hung on a short chain from her waistline and you'd

21     hear the keys when she would be coming along.  So people

22     would straighten up and behave.

23 Q.  The girls you said changed their behaviour if they saw

24     her coming or heard her coming in her case.

25 A.  Yes.
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1     girls were slapped, however, in the home, because they

2     talked about it in the sewing room.

3 A.  That's correct.

4 Q.  You remember a particular chat about an incident where

5     two or three girls had absconded.

6 A.  That's correct.

7 Q.  You knew you that there had been slaps administered you

8     said at the bottom of the stairs, and again this was

9     just from something the girls were talking about in the

10     sewing room.

11 A.  That's correct.

12 Q.  I am going to turn to the name SR237, whom we have heard

13     about in the Inquiry.

14 A.  Right.

15 Q.  When you came in , she was in charge.  She was

16     the manager at that stage.

17 A.  That's correct, yes.

18 Q.  She had taken over in .  Now we have heard

19     complaints about her striking girls.  I asked you: did

20     you ever witness that yourself?

21 A.  No, I never witnessed SR237 striking anybody.

22 Q.  At SJM -- again I don't think we need to call it up --

23     22923, paragraph 14, you accepted that SR237 could have

24     been strict with the girls.

25 A.  That is true.
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1     forward, because I kept falling asleep."

2         You go on to say:

3         "We weren't even allowed to be children."

4 A.  True.

5 Q.  Now the congregation have said in their response

6     statement to the Inquiry that they accept that SR237 was

7     strict.  She was a strict nun, but they don't think that

8     she would have made a child kneel all night in the way

9     you describe, HIA178.

10 A.  She did.  Yes, she did.

11 Q.  You say that she blamed you --

12 A.  For a lot things that I didn't do.

13 Q.  You go on to talk about another occasion here,

14     paragraph 5, when someone was smoking.  You say you were

15     very young, 10 or 11.  You didn't even know what

16     a cigarette was.  She came in -- obviously there had

17     been a smell of smoke or something like that.

18         "She came in and said, 'I know who it is.  It's you,

19     HIA178.  Get up the stairs to that dormitory'.  I told

20     her it wasn't me but she didn't listen.  She stripped

21     all my clothes from me.  She bent me over the iron bed

22     and beat me with a bamboo cane while another nun ...".

23          who you name here.  That's SR254, and you think it

24     was SR254.

25 A.  That's right.
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1     and gave you a black eye.

2 A.  She did.

3 Q.  You were explaining to me that you -- do you want to

4     just explain to the Panel in your own words what you had

5     said in the corridor that caused her to react the way

6     she did?

7 A.  Well, I was kind of ranting and raving and saying, "Oh,

8     she's not going to hit me", you know, sort of thing, and

9     she got angry and she just turned and she just went like

10     that right into my eye. (Gesturing.)

11 Q.  So when you say, "She is not going to hit me", you were

12     referring to SR237?

13 A.  That's it, yes.  She wasn't going to cane me basically.

14 Q.  She was in her office caning perhaps somebody else --

15 A.  She was, yes.

16 Q.  -- and you are -- if I describe it as being rebellious,

17     is that a fair way of describing it?

18 A.  In some ways I think I was like angry.  You know, it is

19     hard to explain.  I just said, "Well, you know, I want

20     justice", you know, sort of thing and "She's not going

21     to slap me", you know, waving my head and she just

22     turned round and went bang into my eye, and then I went

23     in and got caned as well.

24 CHAIRMAN:  Just so we can have this written down, what you

25     are saying is you were punched with a fist.
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1     evidence she genuinely cared for your welfare in that

2     she didn't have to do it, but went and did this and got

3     you into somewhere to live, because there was

4     difficulties in the family --

5 A.  That's right.

6 Q.  -- that I am not going to go into.

7 A.  Yes.

8 Q.  You were saying to me that she wasn't always a harsh

9     person with you.

10 A.  No, no, no.  She wasn't.  I mean, in most cases she was

11     pretty fair, but there was occasions where if you tried

12     to tell her something, she didn't always believe what

13     you were saying.  You know, like in my case like being

14     sick and all, she didn't believe it when I was telling

15     her.

16 Q.  So that was SR242 and SR237 --

17 A.  And SR237, yes.

18 Q.  -- who you felt didn't really -- we will come to that

19     very shortly.  So your experiences with SR237 weren't

20     all bad.

21 A.  No.

22 Q.  In paragraph 11 of your statement, if we go to 055,

23     please, you explain about this medical issue of having

24     the mumps.

25 A.  That's right.
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1 A.  Oh, yes.

2 Q.  -- that have been -- and I think when I was discussing

3     this with you, you were explaining to me that it wasn't

4     the case that the nuns were hitting you all day, every

5     day.  That's not the way life was.

6 A.  Oh, no, no.  We had some really great nuns.  You know

7     what I mean?  Some of them were obnoxious, you know, but

8     --

9 Q.  So just like normal life.  You get on with some people.

10     You don't get on with other people.

11 A.  Yes, that's right.

12 Q.  But it wasn't the case they were being physically

13     abusive to you all the time.

14 A.  No, not really, no.

15 Q.  You do describe in paragraph 9 of your statement at 055

16     a particular occasion whenever in the summer you were

17     being made eat salad and you were -- had beetroot put on

18     your plate.  You didn't want to eat the beetroot.

19 A.  Yes.

20 Q.  You don't remember which nun this was, but the nun

21     forced the beetroot into your mouth.

22 A.  That's right.  She did.

23 Q.  What SR240 has said to the Inquiry is it would be quite

24     wrong for any child to be force fed.  She wasn't there

25     at the time.  So she can't speak to this specific event,
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1 A.  She was the head of the -- yes.

2 Q.  She retired after you left.  She retired in  and she

3     died in .  You explain here that you all

4     had to be in the band and do Irish dancing.

5 A.  That's right.

6 Q.  You didn't want to do dancing.  You had two left feet.

7 A.  Yes.

8 Q.  Then learn an instrument.  You were hit with a ruler or

9     a cane, but when we were talking about that earlier,

10     what you were explaining to me was you had to learn

11     an instrument.

12 A.  We had to learn an instrument, yes.

13 Q.  They tried to teach you the piano --

14 A.  Yes.

15 Q.  -- and the -- you mentioned Sister  who taught

16     music --

17 A.  She was the music teacher.

18 Q.  -- and said she was lovely.

19 A.  Oh, yes, she was lovely.

20 Q.  When the piano wasn't working out, they gave you

21     an accordion to learn.

22 A.  They tried me with the accordion.  That didn't work

23     either.

24 Q.  Then you had a go on the drums.

25 A.  The drums.  No good.

SR269
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1     scrubbed.  It wasn't -- it wasn't that they did it out

2     of a normal routine.  This would be because they jumped

3     into bed with somebody else or it may be, you know, they

4     had done something and they would be taken away to be --

5     it was very firm that, you know, you wouldn't get into

6     heaven unless you were clean.  The way to be clean was

7     Jeyes Fluid and scrubbing, you know.  That's the only

8     way I can describe it.  It was pretty frightening.

9 Q.  You talk in paragraph 31 here about the girls and you

10     say that your sister made friends easily but you didn't

11     mix well with people and didn't trust many people and

12     you were often bullied.  You say the abuse in Middletown

13     was awful but for some reason you say you expect that in

14     a remand home but you don't expect it in an orphanage.

15     So you were -- can I put it this way: you were more

16     accepting of the behaviour in Middletown than you had

17     been in Nazareth House.  Would that be ...?

18 A.  I was more accepting, because I knew that most people in

19     Middletown were there because other people couldn't

20     handle them, because it was a remand home and not

21     an orphanage.  I took that to be a different --

22     a different kind of thing, that we weren't put in there

23     because we were orphans; we were put in there because we

24     were troubled.  Yes.  I mean, I don't know whether it is

25     true or not, but I took it to be a different ...
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1     might have been slightly built or whatever.  It didn't

2     stop her with the stick.  It didn't stop her lashing out

3     and hitting.

4         I remember falling asleep, and as I fell asleep, my

5     arms would fall away.  I wasn't crossed.  I actually

6     woke up to her slapping me: "Get your arms up, HIA161.

7     Get then up and get them ...", and you would wake up and

8     try and cross them.  This was in front of the whole

9     dormitory.

10 Q.  SR240 in her response statement has said that, you know,

11     she would have expected some of the other girls in the

12     dormitory to have raised a complaint about the treatment

13     that you were experiencing.

14 A.  No.  You wouldn't raise a complaint.  You wouldn't,

15     because you'd know how it would be accepted and you

16     would be afraid.

17 Q.  You go on here to say that you also tried to run away

18     from Middletown, but it was out in the styx.  So it was

19     harder to run away and you had to keep to the fields.

20         Now I am going to come back to this in a moment, but

21     just in terms of what the records show, they show you

22     and [name redacted] -- your sister, I should say, going

23     to the dentist in Armagh.  Do you remember that?

24 A.  No.

25 Q.  There was also an entry about you going to the hospital
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1     came up and you were talking to me earlier about her.

2 A.  Uh-huh.

3 Q.  Just perhaps if you can remember what -- say what you

4     can remember about her.

5 A.  Just that she was very strict.  Her punishments were

6     basically the same as back in Nazareth House.  It was

7     the cane, you know, and having to stand for hours and

8     own up to something that you didn't do.  You know, you

9     would have been called a liar and a liar until you

10     actually said something and owned up to it just to get

11     out of it, but then you would get punished anyway.

12         SR237 had it in for us really from the letters from

13     Nazareth House.  She was set on whatever Nazareth House

14     was saying it must be true.  We must have the devil in

15     us, and so the [name redacted] weren't going to get away

16     with a thing.  Basically that's what we understood.

17         Other nuns -- like I say, I mean, most of the nuns

18     were very similar, but the ones who would have to deal

19     with you, like  , SR256, all

20     of them were abusive.

21         We didn't have much to do with SR240.  I don't

22     remember much abuse from her, but then again we

23     weren't -- you know, she would have been there if we

24     were going out for walks or doing something.  She would

25     have been in, you know, doing that.

SR 271 SR 274
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1 Q.  -- and whatever the commotion that caused was SJM4 has

2     come up and flung open the door into the dormitory where

3     you were --

4 A.  With her trousers on.

5 Q.  -- and she just takes her back of her hand and smacks

6     you where?

7 A.  She backhanded me (gesturing), hit me across here,

8     across the ear and face.

9 Q.  Across the ear and face?

10 A.  Yes.

11 Q.  Was this the only time she hit you during your time in

12     St. Joseph's?

13 A.  No.  She had a great -- that was one of her great

14     traits.  You never know when you walked past her whether

15     you, you know -- because the backhander came so quick.

16     She was such a large lady even a push or a poke, you

17     know, would have -- I was obviously very small and

18     petite -- would have put you back, but there was more

19     than one occasion.

20 Q.  And did you see her hitting other people?

21 A.  Yes, I did.

22 Q.  Was that a regular thing that she did, where she would

23     have lifted her hand and struck people?

24 A.  She would have.  The size of SJM4 alone would have put

25     the fear of God in you and you certainly knew by the rod



Day 187 HIA Inquiry 22 February 2016

www.DTIGlobal.com

Page 49

1 Q.  -- and whatever the commotion that caused was SJM4 has

2     come up and flung open the door into the dormitory where

3     you were --

4 A.  With her trousers on.

5 Q.  -- and she just takes her back of her hand and smacks

6     you where?

7 A.  She backhanded me (gesturing), hit me across here,

8     across the ear and face.

9 Q.  Across the ear and face?

10 A.  Yes.

11 Q.  Was this the only time she hit you during your time in

12     St. Joseph's?

13 A.  No.  She had a great -- that was one of her great

14     traits.  You never know when you walked past her whether

15     you, you know -- because the backhander came so quick.

16     She was such a large lady even a push or a poke, you

17     know, would have -- I was obviously very small and

18     petite -- would have put you back, but there was more

19     than one occasion.

20 Q.  And did you see her hitting other people?

21 A.  Yes, I did.

22 Q.  Was that a regular thing that she did, where she would

23     have lifted her hand and struck people?

24 A.  She would have.  The size of SJM4 alone would have put

25     the fear of God in you and you certainly knew by the rod
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1 Q.  You were explaining to me that you have been extremely

2     angry about those circumstances --

3 A.  Yes.

4 Q.  -- for a very long time.

5 A.  Yes.

6 Q.  I am going to look at the court order.  If we can look,

7     please, at 3015.  The background to this you explain in

8     your statement at paragraphs 4 and 5.  You and two other

9     girls, GSC16 and GSC17 --

10 A.  Uh-huh.

11 Q.  We use their names, but their names won't be used beyond

12     the chamber.  It is just so that we can be clear who we

13     are talking about.

14 A.  Yes.

15 Q.  GSC16 and GSC17, the three of you were indecently

16     assaulted by men in .

17 A.  Yes.

18 Q.  There was a court case as a result of that.

19 A.  Yes.

20 Q.  But shortly after the matter came to the attention of

21     the police you were brought before the court and

22     an order was made for you to go and live in the Good

23     Shepherd in Derry.

24 A.  Yes.

25 Q.  The order is on the screen at the moment, and the Panel
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1     time actually, because everybody of every age refers to

2     her as SJM4.  She then was a much larger than life

3     person.  I am not sure what experience children had of

4     larger than life females, but often a reaction when they

5     saw her would have been, "Oh, God!  Look at the size of

6     her!"  That wouldn't have been quite the language they

7     used, but nevertheless the sentiment remains, but SJM4

8     was always from my experience a very warm, nurturing

9     person.  She was very, very motherly.  The children

10     loved her, but the staff loved her also, because you

11     could have -- SJM4 was one of those people you could

12     have gone to if you were worried about something, if you

13     were concerned, if you were just having a not so good

14     day.  The children had the same relationship with her.

15     Even when children moved on to other units, they would

16     often want to come back to SJM4.

17         It wouldn't be unusual if SJM4 was walking down to

18     school with some of the girls that the other girls from

19     other units would be hanging off her literally, catching

20     up, telling her what they were doing, what was happening

21     in their lives.  She was a very warm, motherly figure

22     really.

23 Q.  The other person -- the Director during your time there

24     was SR240.  We know she has been unable to come and

25     speak to the Inquiry, but I just wondered -- you were
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1     opened the police material relating to that and the

2     difficulties that there were in relation to the

3     allegations that were being made -- but those are the

4     only complaints that the Inquiry is aware of relating to

5     SJM4 or SJM4, as you knew her.

6 A.  SJM4, yes.

7 Q.  What you are saying is that it was really a matter of

8     routine that she would have struck individuals in the

9     way you are describing with this back of the hand --

10 A.  Yes.

11 Q.  -- motion.

12 A.  Yes.

13 Q.  For whatever reason those people haven't made those

14     complaints to the congregation or the Inquiry or the

15     police.

16 A.  Uh-huh.

17 Q.  The other incident that from my working through the

18     material seems to happen about the House 1 period, if we

19     look at paragraph 5 of your statement, please, at 061,

20     you talk about attending mass every morning.  I was

21     having a discussion with you, as you know --

22 A.  Yes.

23 Q.  -- about whether it was mass or whether it might have

24     been an assembly and not actual mass --

25 A.  Yes, yes.
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1     took place."

2         I can say to the Panel that as far as the Inquiry is

3     aware this is the only allegation that is made against

4     SR260.  In fairness to her this allegation is not made

5     by SJM52 herself.

6         In paragraph 18 of HIA176's statement at 474,

7     please, she does talk, as did her sister, about SR240,

8     who was the head of St. Joseph's during HIA176's time.

9     She says in paragraph 18 that SR240 would come up behind

10     you and dig her knuckle in your back while carrying her

11     keys.

12         The sequence of events, if I can just explain it to

13     the Panel, is that SR240, being in ill health by the

14     time she was being asked to contribute to the Inquiry,

15     was in a position to provide a witness statement and did

16     that in relation to the allegations made by HIA376, and

17     you are aware from what she said in relation to HIA376

18     that she was saying in addition to not hitting HIA376

19     she was explaining her general ethos and that she didn't

20     hit any child.  By the time the Inquiry then asked SR240

21     to respond to the particular allegation made by HIA176

22     SR240's health had deteriorated further, and the Inquiry

23     has received a second medical record to explain why

24     SR240 is not only now not in a position to give oral

25     evidence, but not in a position to respond by providing
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1     further witness statements.  So in fairness to her

2     I would refer you back to what she said in her witness

3     statement relating to HIA376, HIA176's sister.

4         SR235 speaking on behalf of the congregation, if we

5     look, please, at 29010 and paragraph 19, she says,

6     making reference to a particular incident said to have

7     happened on a retreat in Monaghan:

8         "I have no knowledge about the allegation of the

9     theft of altar wine.  I have also no knowledge of any

10     allegation that SR240 threatened to beat the girls until

11     she found out who had stolen the wine.  I find this

12     story very hard to believe and I base this on my

13     knowledge of working with SR240 for a long period of

14     time.  She was always a caring member of staff towards

15     the girls.  I can confirm she carried a bunch of keys,

16     as she was the most senior person in charge on site.

17     I have no knowledge of girls being beaten after they

18     owned up to the theft and again I have to say that

19     I find it very difficult to accept that this took place.

20     If it did take place, then of course it was very wrong."

21         In paragraph 19 of HIA176's statement, if we look at

22     475, please, she makes an allegation about SR240 beating

23     a girl who stole glue from the office.  You can see

24     reference to her commenting on having witnessed

25     subsequent events.
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1         "I can say without hesitation that the incident

2     which she described did not happen.  The only reason for

3     the journey to Monaghan by car would have been for a

4     shopping trip or to leave or collect a girl from the

5     bus, which would have been often.  It is highly unlikely

6     to have been a shopping trip, as we normally only took

7     girls from the same house on a trip, and HIA376 has

8     stated that she and her sister, who was in House 3, were

9     in the car together.  The diary entries from the

10     relevant time confirm that I did take HIA376 and her

11     sister to the bus if they were going home on leave for

12     the weekend.  I did not drag HIA376 out of a car by her

13     hair and put her in the boot of my car.  I find such

14     a suggestion offensive, hurtful and quite honestly

15     beyond belief.  What further confirms me in my belief

16     that it did not happen is that HIA376 goes on to state

17     that a member of the British Army stopped the car, found

18     her in the boot and closed it, leaving her inside.  I do

19     not believe such an incident happened or that a soldier

20     would have collaborated in such unacceptable treatment

21     of a child."

22         Now, Sister, is there anything more other than that

23     paragraph that I've read out that you want to say to the

24     Inquiry about that incident -- that allegation?

25 A.  I never, never put anybody into the boot of a car and



Day 186 HIA Inquiry 11 February 2016

www.DTIGlobal.com

Page 28

1     I never dragged any child by her hair from a car.

2 Q.  Well, Sister, aside from positive comments about

3     St. Joseph's in inspection reports that we looked at

4     earlier this week and positive comments from some of

5     those who came to the Inquiry to complain about other

6     institutions, the Inquiry has been provided by the

7     congregation with three statements from former

8     residents.  I am going to name them:

9         , who was there in the 1970s and up to

10     '81, and her statement has been added to the bundle at

11     SJM29259 to 29262;

12         .  She was there between 1962 and

13     1965.  Her statement is at 29263 to 29268; and

14         , who was there from '94 to '96.

15     Her statement is at 29269 to 29273.

16         I am not going to go through their statements, but

17     the Inquiry has read them.  All of them have positive

18     memories of their time in St. Joseph's.

19         Sister, those are all the issues that I wanted to

20     raise with you in your evidence, but is there anything

21     else that you want to say about St. Joseph's or about

22     anything that is in your statements that I haven't

23     covered?  Now is your opportunity to do that.

24 A.  I just want to say that my experience of life in

25     St. Joseph's was demanding, but it was very worthwhile,

SJM73
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1     confirms me in my belief that it did not happen is that

2     HIA376 goes on to state that a member of the British

3     Army stopped the car, found her in the boot and closed

4     it, leaving her inside.  I do not believe such

5     an incident happened or that a soldier would have

6     collaborated in such unacceptable treatment of a child."

7         So that's what she is saying is, "This just didn't

8     happen".

9 A.  Yes.

10 Q.  She was asked during her evidence whether there was

11     anything she wanted to add beyond what she'd said in her

12     statement.  For the record, Members of the Panel, this

13     is on page 27 of her -- the transcript.  She said:

14         "I never, never put anybody into the boot of a car

15     and I never dragged any child by her hair from a car."

16         So that's what she says about the incident.  Is

17     there anything else you want to say or have we covered

18     most of it?  You say it did happen in the way you

19     describe.

20 A.  It did happen.  I still get flashbacks of it.  It did

21     happen.  You know, if I -- if I was to say -- well, if

22     I was a young soldier and a nun told me in them days in

23     the '80s, you know, "Well, she should have been

24     listening instead of talking" and her a nun, I would

25     have done the same thing.
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1 CHAIRMAN:  I see.  So her designation number is?

2 MR AIKEN:  That's something I will try and acquire and I'll

3     give that to the Panel Members.

4 CHAIRMAN:  But in any event she didn't come to give

5     evidence, because she didn't reach that stage of the

6     process?

7 MR AIKEN:  Yes, but from material that was available to the

8     Inquiry legal team it was clear what was being spoken of

9     and what there was no reference to.

10         If I pause just at this point, Chairman and Members

11     of the Panel, just to draw attention to a point that the

12     congregation have raised, and that is you will recall

13     that HIA376 speaks of the incident where SR235 herself,

14     who has provided the substantial statement on behalf of

15     the Order, is said to have forcibly removed HIA376 and

16     placed her in the boot of the car, and that on that

17     journey it is said that HIA176 was also present.  The

18     congregation draw to the Panel's attention that HIA176

19     herself makes no mention of an incident of that sort.

20         In paragraph 22 of HIA176's statement, if we look at

21     475, please, she criticises the congregation for its

22     facilitating of smoking amongst the girls in Middletown.

23     SR235 acknowledges in the context of the time, if we

24     look at 29012, please, at paragraph -- just if I can

25     note here that it is being said in the statement that it
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1     the diary entries it shows when you are not there or

2     when HIA176 is not there, communication being

3     facilitated with Social Services, and I think in your

4     statement you don't recall a lot of involvement, but you

5     were happy from our discussion to accept there was

6     evidence of a lot of involvement of Social Services

7     seeing you both in Middletown and then when you were at

8     home in Derry at the weekend.

9 A.  Yes.

10 Q.  The issue that caused significant difficulty then -- you

11     talk about it in paragraph 17 of your statement -- was

12     whenever your sister fell pregnant --

13 A.  Yes.

14 Q.  -- and you were explaining that the two of you were both

15     involved with this boy and this caused extensive

16     difficulty between you.

17 A.  Yes.

18 Q.  But what you were drawing to the Panel's attention was

19     that whenever you -- basically you were punished.

20 A.  I was punished.

21 Q.  You were beaten by SR240 --

22 A.  Yes.

23 Q.  -- saying to you it was your fault --

24 A.  Yes.

25 Q.  -- your sister got pregnant, because you were the
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1     oldest.

2 A.  Yes.  I should have known better.  I should have been --

3     my dad too.  Everybody came up shouting and roaring and

4     I got the blame for her getting pregnant.  I do believe

5     now that the conflict with me and , and still to

6     this day, is to do with what happened and how it

7     happened at 17 with this particular gentleman.

8 Q.  Okay.  In the diary -- and I am not going to --

9 A.  Yes.

10 Q.  -- I will draw the Panel's attention to the

11     page references.  They are at 979 through to 981.

12     They're a rather detailed description of the efforts the

13     congregation were going to make to facilitate you to

14     help the message be broken that HIA176 was pregnant, and

15     describes your dad coming up and him shouting at both of

16     you, but certainly no reference to SR240, although you

17     made the point to me, "Well, they would never record

18     that they hit you in their diaries", but no reference to

19     you being punished for your sister falling pregnant.  In

20     fact, the congregation have said to the Inquiry that

21     while they were not keen that that would happen, they

22     did support those girls who did fall pregnant.

23 A.  Uh-huh.

24 Q.  In fairness your sister, once this news became known,

25     came back to live for a period to allow things to
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1     goes home on the early bus --

2 A.  Yes.

3 Q.  -- and you go with whoever the author of this is into

4     Armagh for shopping until the late afternoon.

5 A.  Right.  Yes.

6 Q.  So I think the point the congregation are making is if

7     life was remotely like the way you are describing to the

8     Inquiry today --

9 A.  Yes.

10 Q.  -- why would you be coming back of your own choice six

11     months after you have got out of the place and staying

12     over and shopping with staff?

13 A.  Well, you will always go back to the abuser if you are

14     being abused, and the life at home -- when we did leave

15     Middletown, that's exactly what happened.  We went back

16     home and still being abused, which brought us back to

17     Middletown, because although we were being abused, you

18     know, we were getting fed.  We had a roof over our head.

19     We were warm.  We had hot water, you know.  I suppose in

20     them days when you were beaten, you know, you accepted

21     it, because it is really hard to say, but when I was

22     getting -- when we were getting abused and beaten at

23     home, we thought that was normal, because mummy was

24     getting beaten.  Then we go into care and then get

25     beaten, and then come out of care and go home, and
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1     was?

2 A.  I would agree -- I would agree generally with what SR235

3     said, and I would think that it did reflect the

4     personality of the person in charge naturally I suppose,

5     yes.

6 Q.  Well, when you arrived in , there was no longer any

7     corporal punishment.  The marks system was in place.

8     SR240 was in charge at that stage.

9 A.  That's right, yes, yes.

10 Q.  You worked very closely with her.  Isn't that correct?

11 A.  Yes, yes.

12 Q.  Now we know from a medical that we have received that

13     she is unable to speak to the Inquiry herself.

14 A.  Uh-huh.

15 Q.  But having worked very closely with her, I wondered what

16     you could say your experience of her as a manager, first

17     of all, and as a person was.

18 A.  Well, I thought she was a very good leader.  I thought

19     she was a remarkable person.  My very first general

20     staff meeting -- we had a general staff meeting at the

21     beginning of every year at the beginning of September,

22     and I remember thinking afterwards, "You know, this

23     place really is run for the children".  That was my

24     sense, and I never changed in that.

25 Q.  You heard yesterday it described that she had shouted at
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1     you that it has been read, but I was not going through

2     it in any detail -- or anything more that you want to

3     say about St. Joseph's?  Now is your opportunity.

4 A.  Maybe I did not do justice to SR240, but many of our

5     residents really did -- she loved the children and they

6     loved her.  Many of them are still in touch with us.

7     They phone.  They visit.  They write.  It was a good

8     place to work and I believe it was a good place for

9     children.

10 Q.  Sister, thank you very much for that.  As I say, I have

11     nothing more that I want to ask you, but the Panel

12     Members may have some questions for you.  I can see that

13     you are finding it slightly difficult.  If you need

14     a break, please just say.

15 A.  I'm okay.

16 Q.  Thank you, Sister.

17                   Questions from THE PANEL

18 CHAIRMAN:  Sister, could I just ask you in a little bit more

19     detail about the arrangements for the intensive care

20     unit and the services of a psychologist that were

21     available?

22 A.  They were, yes.

23 Q.  In a sense it is convenient to do that in the context of

24     HIA198's experience --

25 A.  Yes.
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1     of her to be honest is that she was always on a diet of

2     lettuce sandwiches.  So she was a great one for watching

3     her weight, to be honest.  So, no, she wasn't a big

4     woman in any shape physically.

5 Q.  Did she impose whatever views she had by force of

6     personality or in any other way?

7 A.  I would have thought that her -- because what she valued

8     was the children and us doing the best for the children,

9     she didn't have to enforce her views, her opinions.  We

10     all shared those, and I suppose she largely led by

11     example as well.  She was hugely respected by both the

12     children and her staff.

13         

14     

15       

16       Working in Middletown, we

17     all shared responsibility.  There was never a sense that

18     SR240 or SJM76 or SR234 were better than us or higher up

19     a ladder than us or anything like that.  It was as if we

20     all worked together, which in hindsight was an excellent

21     way to work.

22 Q.  I think one of the witnesses has said that she did not

23     interfere in the way that each person ran a unit, but

24     she was there to speak to or ask advice from as needed.

25 A.  That is correct, Chairman.
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1     saying about how she insisted that holidays were good

2     for the girls; that they got food if they'd run away.

3         What other experience did you have of her?  What's

4     your overall memory of SR240 and how she affected

5     Middletown, if I can put it that way?

6 A.  I think she -- I mean, she was clearly very central to

7     the whole situation.  She was very pro the children.

8     An example of that I can give you is Christmas time.

9     I don't think I ever worked as hard in my entire life as

10     I did at Christmas in Middletown, because SR240

11     insisted, like any good parent would do, that you would

12     listen out for what the children were talking about.

13     They might be talking about the latest perfume or

14     jewellery or clothes or things that us older

15     fuddy-duddies wouldn't know about.  We had to jot that

16     down and let SR240 know, because that's what those

17     children got for Christmas, along with just a huge

18     amount of things, because I remember having to go to

19     Belfast to buy all these dressing gowns and slippers and

20     bath stuff and all of that.

21         The thing that she insisted on really, which really

22     there were some times it was just I thought beyond the

23     pale, every single last thing had to be wrapped in

24     Christmas paper.  It didn't matter how small it was.

25     Should it be just little sweets, little gold coins,
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1     whatever it was, every single last thing had to be

2     wrapped in Christmas paper.

3         Then we had to do the whole Santa Claus myth,

4     because she always had a view that most of the children

5     we worked with didn't really have an experience or

6     a memory of Christmas as good.  So when the children

7     came over for midnight mass, they used to leave their

8     pillow cases with their names painted on them or written

9     on them or whatever in their individual houses.  Then

10     I would be present and then have to sneak off and do

11     this mammoth task of putting all their gifts at each

12     child's chair and then be back into mass as if nothing

13     had happened.

14         Then we would all go over, staff and girls, and be

15     there for the opening of the presents and the tears and

16     the joy, and I associate Christmas with chip butties

17     sadly, because you could be sitting at 2 o'clock in the

18     morning, 3 o'clock in the morning and they were still

19     talking, "How did I get this?" and, you know, it was

20     always a lovely time in that sense for the girls.  They

21     had great memories.

22         Then on Christmas Day SR240 and I along with helpers

23     would prepare dinner for the Sisters first and then all

24     the girls and staff came over and they were in the big

25     parlour, as it was, and everything set out beautifully.
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1     I used to be starving, dying to get my own dinner, and

2     I was so exhausted.  Then we would feed the staff and

3     the girls and we would have fun with them, do you know,

4     playing daft games, whatever it was.  Then they wanted

5     to go back to their own units and they would -- then we

6     would have our dinner at that point.

7         So it was those times.  She wanted them -- it was

8     about creating memories for them, good memories I think.

9 Q.  You also described her as a very fair person.

10 A.  Very.

11 Q.  You say staff knew where they stood with her.

12 A.  Absolutely.  She was -- I think it would be fair to say

13     that she expected every one of us to work as hard as we

14     should do, which I think any good employer would want,

15     but she was also extremely fair.  It wasn't -- it wasn't

16     an unbalanced type personality.  You know, she expected

17     you to do your best for the girls and to do your job,

18     but she was also a very fair human being.

19 Q.  You are aware apart from the allegation made against

20     yourself that we have had other allegations made that

21     either a member of the congregation or a member of staff

22     might have struck a girl.  Did you ever witness anything

23     like that, for instance?

24 A.  Absolutely not.  No, never.

25 Q.  And the other allegation that we have heard is that
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1     whether it was helping them with their homework in the

2     evenings or preparing the evening meals.  I would also

3     have been asked and contributed to assessments, you

4     know, of the children, because I would have been on duty

5     with them at significant periods of time.  So I would

6     have been -- my opinion would have been sought as well.

7         I was very much involved with children -- SR240 was

8     a great believer in children having a good holiday and

9     there was a tradition of that in Middletown, that each

10     unit went away, the staff along with the children, to

11     specific places.  I remember vividly being sent over to

12     the West of Ireland to an outdoor pursuits centre with

13     the children with other members of staff and really

14     having fabulous times on holiday.

15         I was there -- for example, night times if children

16     had absconded, for example, and they did, SR240 --

17 Q.  Just pause there, SR247.

18 A.  Sorry.

19 Q.  I think maybe the Chairman's computer is not working.

20 CHAIRMAN:  I'll just carry on I think.

21 MS SMITH:  Very well.  Sorry, SR247.  You were saying?

22 A.  If children had absconded, for example, and were being

23     returned by the police during the night, which did

24     happen, SR240 was a great one for having us give the

25     children something to eat when they returned, and, you
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1     up 921, please, we will see her address this allegation

2     in paragraph 4.  Obviously she won't have been aware of

3     to deal with the issue about putting you in Coventry, as

4     you describe it, or depriving you of food.  We will have

5     to try to deal with that.

6         She had been in St. Joseph's for a long period from

7     '67 and had been the Director from at least '77, if not

8     earlier, and retired in 2000.  In fairness to her the

9     only allegations made against her are from you and your

10     sister.  Nobody else has ever alleged to the Inquiry or

11     elsewhere that the Inquiry is aware of that they were

12     ever mistreated by SR240.  SR240 said to the Inquiry:

13         "In all of these paragraphs HIA376 has alleged that

14     I beat her, slapped her, punched her, pulled her hair"

15     --

16 A.  Yes.

17 Q.  -- "kicked her and hit her with a large bunch of keys."

18 A.  Yes.

19 Q.  "The children who came into our care at St. Joseph's

20     were amongst the most damaged and vulnerable girls in

21     society.  Many of them had been severely neglected,

22     rejected by their family, physically and sexually abused

23     and often understandably nervous of trusting anyone in

24     authority.  During my professional life I have always

25     been totally against any form of abuse of children,
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1 Q.  What form were the beatings that she engaged in?  Was

2     it -- did she use her hand, or did she use keys, or can

3     you remember what she --

4 A.  SR235?

5 Q.  No, SJM1.

6 A.  Oh, SJM1.  No.  She would have used her hands or

7     anything she had in her hand, so she would have.

8 Q.  Were you aware of her striking others than just you or

9     do you only remember her hitting you?

10 A.  Well, if she didn't strike you, what she would do --

11     because she was a very heavy chain smoker, SJM1 was, and

12     she was what I would call a country woman.  She lived in

13     .  If she didn't slap you, she would have made you,

14     you know, get two pieces of carpet and polish the floor

15     in the hall.  You would have stood on them with each

16     foot upside down and that's how you would have polished

17     the convent floors.  She would have give you, you know,

18     or not given you your tea or not given you your

19     cigarette before you went to bed.

20 Q.  So she had other ways as well as hitting?

21 A.  Yes, yes.

22 Q.  What I was asking you: do you remember her hitting other

23     girls --

24 A.  Yes.

25 Q.  -- or just you?
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1 Q.  I think other than a suggestion from one other Inquiry

2     witness that she may have called someone a name this is

3     the only allegation that's made against SR235, but

4     that's how you remember her behaving and treating you.

5 A.  Yes.

6 Q.  You mention in paragraph 17 of your statement at 064 the

7     lady SJM1, who was a member of staff.  We saw her

8     dealing with the two girls and you in the office --

9 A.  Yes.

10 Q.  -- while you were living in House 2.

11 A.  Yes.

12 Q.  But you say -- and that's the only record I could find

13     of any difficulty she was involved with, but you say in

14     paragraph 17 that she would have given you beatings in

15     House 2.

16 A.  Yes.

17 Q.  Were you aware of her doing this to other girls other

18     than you?

19 A.  She had her favourites.  You know, they were her little

20     -- her little pets.  I suppose too, you know, when

21     I moved from House 1 to House 2, I was still very

22     headstrong, you know, but I didn't -- that's just the

23     way I had to be, you know, from a child.  You know,

24     I didn't know no different, but I didn't deserve the

25     beatings that I got.
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1          I think that word might be.

2         "Not a bad child, only for her mouth.  Went

3     swimming."

4         I think you would accept that your language left

5     a lot to be desired, if I can put it in those terms,

6     HIA198.

7 A.  I did, yes.  I was quite vocal on things.

8 Q.  Your language was what we would describe as bad language

9     used to --

10 A.  Yes, yes, very bad language.

11 Q.  -- used -- directed at anybody.

12 A.  Yes.

13 Q.  Now in your addendum statement at 22713 you make the

14     point in that statement that the reason that you were

15     placed in St. Joseph's was due to your bad behaviour at

16     the time, but that you feel that that was caused because

17     of the fact that -- and I am not telling anything that

18     you haven't already said in your statement elsewhere --

19     that because you had been sexually abused as a child and

20     you felt that you didn't get the justice, as you saw it,

21     at that time, that that led to your behaviours that led

22     you into the self-harming spiral that led you to

23     St. Joseph's, if I can put it that way.

24 A.  Yes.  I had no specialist care after I disclosed about

25     the abuse, no specialist child care trauma counselling.
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1     a reward or a treat."

2         , I am not going to call up her

3     statement, but she says that at SJM163 in her response

4     to what you say about that.  You were telling me that,

5     in fact, they were used as a reward.

6 A.  They were.  It was like punishment and reward.  If you

7     were bold, badly behaved or bad language or anything,

8     you had cigarettes taken off you, but if the unit was

9     good at the weekend, there was an extra packet of

10     cigarettes given to the whole unit and crisps and

11     chocolate at the weekend, but everybody had been on good

12     behaviour all week for that there to happen.

13 Q.  They talk about in their response statement the reward

14     system.  You were certainly aware of the reward system.

15 A.  Yes.

16 Q.  Isn't that right?

17 A.  Yes.

18 Q.  In fact, they exhibit a letter, which we looked at,

19     which is at 195, where you had written in 1992 about the

20     fact that you hadn't got marks --

21 A.  Yes.

22 Q.  -- and --

23 A.  Because of my language and my behaviour and all, I was

24     constantly fined and punished and, you know ...

25 Q.  You missed out --

SR 234
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1     that, HIA198.

2 A.  They were used in that there way.  It was like

3     a bargaining tool.  If a girl had run away, the staff

4     would have, you know, got the other girls to go chase

5     the girl and then they would have given a reward of

6     a cigarette or extra treats, and that was meant, you

7     know, for helping to catch the runaway.  It was used as

8     a bargaining tool and as a reward.

9 Q.  Just I should have said to you when I was talking about

10     SR247 that the congregation have not received any other

11     complaint of her --

12 A.  Yes.

13 Q.  -- slapping any other child or abusing any child in any

14     other way.

15         I just want to move on to the ICU, what St. Joseph's

16     called the secure unit, the intensive care unit or the

17     special unit.  We know that you were ultimately moved

18     from St. Joseph's to Rathgael and you were put in

19     Shamrock House in Rathgael.

20 A.  Yes.

21 Q.  Now that was a different sort of place to the ICU in

22     St.~Joseph's.  Isn't that right, HIA198?

23 A.  Yes.

24 Q.  We have heard that, for example, St. Joseph's had two

25     bedrooms for girls, although there was only ever really
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1     have been a staff member or anything?

2 A.  It could have been anyone, Chairman.  I have no

3     recollection of that incident.  I don't know where north

4     side is or if indeed there are fields there.  I have no

5     recollection of that.

6         I do -- all I do know is that I never hit HIA198 nor

7     any other child at any stage in my life.

8 Q.  Just to be clear, she said what you did was you grabbed

9     her up and whacked her across the face.  Then she goes

10     on to say that she remembers that -- just scroll on

11     down -- as clear as day.

12         "It was in the middle of a field.  I don't remember

13     that incident there at Craigavon Hospital."

14         Then I told her what your memory is, that the only

15     encounter that you had with her would have been at

16     Craigavon.  If we can just scroll on down, please,

17     I asked her was that incident in the field the only time

18     that she was -- that you were involved in her care.  She

19     said "No".  You would have been around the units.  You

20     would have been there:

21         "... and we all knew that she was there, you know,

22     saying 'Hello' to her and anything.  She was there.

23         Q.  This was the only incident where she slapped

24     you?

25         A.  Yes."
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1     I used to be starving, dying to get my own dinner, and

2     I was so exhausted.  Then we would feed the staff and

3     the girls and we would have fun with them, do you know,

4     playing daft games, whatever it was.  Then they wanted

5     to go back to their own units and they would -- then we

6     would have our dinner at that point.

7         So it was those times.  She wanted them -- it was

8     about creating memories for them, good memories I think.

9 Q.  You also described her as a very fair person.

10 A.  Very.

11 Q.  You say staff knew where they stood with her.

12 A.  Absolutely.  She was -- I think it would be fair to say

13     that she expected every one of us to work as hard as we

14     should do, which I think any good employer would want,

15     but she was also extremely fair.  It wasn't -- it wasn't

16     an unbalanced type personality.  You know, she expected

17     you to do your best for the girls and to do your job,

18     but she was also a very fair human being.

19 Q.  You are aware apart from the allegation made against

20     yourself that we have had other allegations made that

21     either a member of the congregation or a member of staff

22     might have struck a girl.  Did you ever witness anything

23     like that, for instance?

24 A.  Absolutely not.  No, never.

25 Q.  And the other allegation that we have heard is that
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1     at the hospital and you then brought her back after she

2     had been seen by the medical staff.  You were telling me

3     about some particular aspect where HIA198 had asked you

4     to mind something for her that really is how you were

5     able to pinpoint being with her --

6 A.  Yes.

7 Q.  -- at Craigavon Area Hospital.

8 A.  That's correct.

9 Q.  What she said to us when she spoke to us, and we can

10     look at the transcript of this, if we just go to 7110,

11     and at the bottom of that page what she said was that

12     she did not remember you collecting her from Craigavon

13     Area Hospital.  What she did remember was:

14         "... the door had been unlocked for some reason in

15     House 1 and I just toddled down the hill and I went to

16     Armagh.  I tried to go to the north side to run away.

17     I was caught in the middle of a field.  I had tripped

18     and fallen in the middle of a field",

19          which could have happened.  As you say, it was a

20     ploughed-up field.  She said that you grabbed her up.

21         "There was a big girl, a big, tall, short,

22     black-haired girl standing beside her and they had got

23     me."

24         Can I ask, first of all, SR247, do you recognise

25     that description of another girl, whether that might
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1     they did get extra cigarettes, but children were not

2     used to bring other children back.  That is not my

3     experience.  The police may have returned them.

4         On occasions -- there were fields up behind

5     St. Joseph's and the girls would have taken off

6     sometimes up over the fields, quite a dangerous pursuit

7     really, given -- given the times that we were in, and

8     the British Army would very often be in those fields and

9     run across as part of their duties, but there were also

10     working farms and there were cattle in those fields and

11     they were ploughed up and they were messy and mucky.

12         So I do remember many, many times walking across

13     fields with the kids, and you just really -- the thing

14     was really if you just walked at a respectful distance

15     from them and let them say all they had to say and then

16     try to engage them in conversation, they did eventually

17     get fed up walking in the fields and we would go back to

18     Middletown then.

19 Q.  Just coming on to that, you will know from the

20     transcript of what HIA198 told us -- you thought that

21     the only time you had been engaged with HIA198 that you

22     could remember was when you went to Craigavon Area

23     Hospital to collect her and bring her back from there to

24     St. Joseph's.  There was another member of staff with

25     you, as you described in your statement.  You met HIA198
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1     in August of '94.  She has given a statement to the

2     Inquiry, which can be found at 15015.  What she says is:

3         "I can only recall one occasion when I was asked to

4     go to Craigavon Area Hospital to collect HIA198 and

5     bring her back to St. Joseph's Training School.  I was

6     accompanied by another staff member, a 

7       She met with HIA198 at the hospital.  She

8     was seen by medical/nursing staff and we then brought

9     her back to St. Joseph's with us.  At no time did I slap

10     HIA198.

11         I believe that the facts stated in this witness

12     statement are true."

13         She signed that on 22nd January of this year.

14         Now, HIA198, that isn't an occasion -- you don't

15     remember her collecting you from Craigavon Area

16     Hospital, do you?

17 A.  No, I don't.  I remember as clear as day I had run --

18     the door had been unlocked for some reason in House 1

19     and I just toddled down the hill and I went to Armagh.

20     I tried to go to the north side to run away.  I was

21     caught in the middle of a field.  I had tripped and

22     fallen in the middle of a field.  SR247 grabbed me up.

23     There was a girl, a big, tall, short, black-haired girl,

24     standing beside her and they had got me.  SR247 grabbed

25     me up and whacked me across the face.  I remember that

SJM 71

SJM 71
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1     that, HIA198.

2 A.  They were used in that there way.  It was like

3     a bargaining tool.  If a girl had run away, the staff

4     would have, you know, got the other girls to go chase

5     the girl and then they would have given a reward of

6     a cigarette or extra treats, and that was meant, you

7     know, for helping to catch the runaway.  It was used as

8     a bargaining tool and as a reward.

9 Q.  Just I should have said to you when I was talking about

10     SR247 that the congregation have not received any other

11     complaint of her --

12 A.  Yes.

13 Q.  -- slapping any other child or abusing any child in any

14     other way.

15         I just want to move on to the ICU, what St. Joseph's

16     called the secure unit, the intensive care unit or the

17     special unit.  We know that you were ultimately moved

18     from St. Joseph's to Rathgael and you were put in

19     Shamrock House in Rathgael.

20 A.  Yes.

21 Q.  Now that was a different sort of place to the ICU in

22     St.~Joseph's.  Isn't that right, HIA198?

23 A.  Yes.

24 Q.  We have heard that, for example, St. Joseph's had two

25     bedrooms for girls, although there was only ever really
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1 A.  That's right.

2 Q.  -- and over-subscribed.

3 A.  That's right, yes.

4 Q.  Yes.

5 A.  I thought that the psychology services I suppose helped

6     us in a way to deal with some problems, and there were

7     always some problems we couldn't -- we couldn't deal.

8     There were always a few girls for whom --

9 Q.  We gather from what you say that the perceived need for

10     psychological help was met by more and more sessions

11     being made available.

12 A.  That's right, yes.

13 Q.  I see.  Thank you very much, Sister.

14 MS DOHERTY:  Thanks, Sister.  That has been very helpful.

15     I mean, we have heard about the sad death of one of your

16     congregation during the Troubles, but I'm just wondering

17     did the Troubles have any other impact in relation to

18     St. Joseph's?

19 A.  Well, I suppose there was an atmosphere of danger at

20     times.  I do remember a gun battle between the IRA on

21     one side of us and the army on the other side of us.

22     There were bullet holes in windows.  We had a few very

23     narrow escapes, yes.  So that was tense, and I remember

24     -- although SR240 always tried to negotiate with the

25     army commander that the soldiers wouldn't be on our
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1     as a result.

2 A.  Yes.

3 Q.  You were brought back.

4         Paragraph 24 you say that during your time at

5     Middletown you were aware of rumours that SR240 slapped

6     other residents.

7 A.  Yes.

8 Q.  I asked you: had you ever witnessed that yourself?

9 A.  No, I had never witnessed SR240, but she would have

10     roared and shouted, you know, more than -- I had never

11     seen her physically assault anybody, but I was aware of

12     the rumours of her doing it.

13         I think -- I remember one time I was down -- there

14     was a roll call and I was talking to this girl who

15     I remember.  Her name was .  She told me about

16     the rumours and about SR240 hitting.

17 Q.  But you never saw that yourself?

18 A.  No.

19 Q.  And she certainly never hit you --

20 A.  No.

21 Q.  -- or struck you in any way?

22 A.  No.

23 Q.  She may have given off to you because of the language

24     you were using --

25 A.  Yes.
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1     a priest, and you give the name Father  who came

2     to the convent occasionally.  Now we were discussing the

3     fact that nobody has ever been able to find any record

4     of a Father  coming to St. Joseph's and I was

5     wondering if you might have got the name wrong, but

6     that's the name you remember.

7 A.  Yes, yes.

8 Q.  You say:

9         "He would make general comments to us in passing,

10     for example, 'I hope you are behaving yourselves for the

11     nuns'.  He never asked us how we were.  I remember once

12     I was with a group of girls and he slapped me on the

13     head for no reason.  I think he just hit me because

14     I was the closest to him."

15 A.  Yes.

16 Q.  You say you were just playing outside and he was on his

17     way into the convent.  Is that right?

18 A.  That's right.

19 Q.  Then you are talking here in paragraph 11 -- you say:

20         "Occasionally we were given better clothes to wear

21     and the nuns were nicer to us than usual."

22         You say:

23         "I now know that this was just because people from

24     the government were inspecting us.  These clothes were

25     taken from us once the inspection was over.  The

SJM36

SJM36
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1     well, you know.

2 Q.  They would have come over from the convent?

3 A.  The con... -- yes, yes.

4 Q.  Was this slapping done in full view of all of them?

5 A.  Yes.  I got slapped, yes, because I was dressed

6     inappropriately, like.

7 Q.  You were -- you were able to mention to me a surname

8     that you thought it may have been.

9 A.  Yes.

10 Q.  I am not going to get you to name that now.

11 A.  No.

12 Q.  What I am going to do is get Ms Dougan just to write it

13     on a bit of paper.  I am going to give it to you just so

14     you can confirm that's it and then we will give it to

15     the Panel, because it is not a name that has come up --

16 A.  Yes.

17 Q.  -- from my understanding to date.  I will just get

18     Ms Dougan to hand that to you just now. (Handed.)

19 A.  Yes.  Yes.

20 Q.  I will just get Ms Dougan to give that name to the

21     Members of the Panel, but you were explaining to me he

22     was an old man --

23 A.  Yes, he was, yes.

24 Q.  -- was your recollection.

25 A.  He was an old man, yes.
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you and demand the cleaning be repeated. Not only is this not corroborated but her sister 
attributes this behaviour to another Sister.  

 
48. The Sisters would wish it noted that this is a particularly upsetting allegation given their great 

affection for this lady and her tragic death at a young age. 
 

 She then makes an allegation regarding having her ears pulled, on a repeated basis, as a 
result of a tea-stained sink. She asserts this has left a life-long phobia in relation to physical 
contact with her ears and intrusive recollections regarding same which have affected her 
relationship with her family (HE 187/78). Her statement refers to one incident only and does 
not suggest the lasting consequences as described above (SJM062 Paragraph 10). 

 
 At (HE 187/81) she described a beating following return from hospital and an overdose. 

This is not in her statement (SJM063 Paragraph 15). 
 
 She describes being placed in a car boot and remaining there even after her detection by a 

British soldier at a border checkpoint. Aside from the improbable nature of this assertion we 
ask the Inquiry to note the failure of her sister, a passenger in the car, to recall this shocking 
event. 

 
 In her statement at SJM 063 she recalls a practice of not being allowed to communicate 

with her parents when they visited. In her evidence this became a single incident (HE 
187/93 Line 18) and it is not an incident or practice raised by her or her parents with her 
Social Worker. 

 
 Likewise the general assertions of separation from her sister are not supported in the 

contemporaneous documents, the lack of regular home visits and indeed may be innocently 
explained by the contemporaneous evidence of a difficult relationship existing between 
them at that time in their lives. 

 
 The Inquiry is asked to consider these allegations, in particular that of her being punished 

following her sister's pregnancy, against the fact of her and her sister's return, after 
discharge, to stay at St. Joseph's with the infant together with the contemporaneous 
documentary evidence supporting this. (HE 187/99 Line 10). 

 
49. HIA 176: 
 

 Made a variety of unsupported allegations such as teachers rewarding students with 
cigarettes (SJM 474) and having access to only two films over her entire residency of which 
one, “One Flew Over the Cuckoos Nest”, was then rated “X”. This film features a secure 
mental facility, severely disturbed characters, self-harm, other inappropriate content. We 
must observe that, apart from being uncorroborated, this allegation may strike the Inquiry 
as so wholly unlikely as to be impossible of belief.  

 
 As noted, her account also differs in several significant aspects from her sister's. 
 
 She makes a specific complaint of assault on SJM 50 by a Priest in church which is not 

supported by SJM 50 herself, who made no allegations against St. Josephs while having 
given evidence against another Institution. (SJM 474, 187/122, Line 17). This individual is 
also alleged to have been assaulted by SR 244 (SJM475 Paragraph 21), yet made no such 
allegation herself. 

 
50. HIA 233: had no complaint regarding St. Joseph's saying it was “great craic” and that she 

“loved it” (HE 185/37-38). 
 

 Her reference to being called an “illegitimate b---” appears to coincide with being called an 
“ill-reared b---” by another girl, recorded at the time and noted to the Inquiry at  (HE 185/39-

SJM-30114Test 2nd Bates - 001113
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1     by ambulance on 13th April 1969 and being there for

2     three days.  I think we can see that at -- yes, I think

3     it is at SJM895.  You were taken to hospital in

4     Dungannon, which you see there, just on 13th.  It is

5     obviously April.  It says:

6         "HIA161 went to hospital in Dungannon by ambulance

7     at about 10.00 pm."

8         Do you see that?

9 A.  Yes.  I remember an ambulance coming once after I'd been

10     beaten up and I thought that I had broken my nose.

11 Q.  When you say beaten up, that was by another girl,

12     HIA161?

13 A.  By another girl, yes, yes.

14 Q.  You don't remember the name of the girl or anything?

15     No?

16 A.  I don't, but some of her friends joined in.  So it

17     was -- there was like a school -- a convent band.  Some

18     of us had to play accordion and some of us had to play

19     violin.  It was compulsory that you played something.

20     As I went in to the music -- to do the music that night,

21     I was just set upon by this particular girl.  Now the

22     seniors there, the older ones, they would have had

23     priorities on sitting on chairs whereas like the juniors

24     would have had to sit wherever, and I may have sat on

25     the wrong chair or somebody's chair or whatever, but
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1 Q.  -- and your behaviour disimproved.  The congregation

2     have told us that they always discouraged fighting and

3     arguments between girls.  Was that your experience?  If

4     two girls were fighting, did the Sisters try to break it

5     up, for example?

6 A.  Sometimes; sometimes not.  It depended who was fighting.

7     Sometimes they'd turn a blind eye to it.  Sometimes they

8     would break it up if they didn't like the way the fight

9     was going, you know.  It would just -- it would just

10     depend, but you could get beaten up quite badly and

11     a nun would be on duty.

12 Q.  They have also described SR238 as a very small

13     and slight woman.  Was that your memory of her?

14 A.  Yes.

15 Q.  And they said -- I was asking you, "Did any of the other

16     girls witness the beatings that you sustained at her

17     hands?"

18 A.  Yes.  The other girls would have witnessed it, because

19     she was in a cell -- what was called the nun's cell

20     where they slept at the bottom of the dormitory in one

21     of the little corners of the dormitory.  She used to

22     make us lie in bed at night with her hands crossed over

23     our chest like that in case we died in the night so our

24     hands were crossed and lying dead still.  I remember

25     lying like that.  I was very afraid of this nun.  She
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1     physically beating you?

2 A.  I was too scared, because I knew I would get worse.

3 Q.  Those are the only entries I can find about difficulties

4     between you and those two girls, and I think at times

5     they were also friendly with you, because I think on one

6     occasion you had run off together.  Would that be right?

7 A.  On the way back from our weekend in Derry we got off at

8     Omagh, off the bus, and we should not have.  We should

9     have been going straight to Monaghan, where we were

10     going to get picked up.  We got off the bus and we were

11     missing for a few days, so we were, and, you know,

12     I wouldn't say -- now SJM8 wasn't there.  SJM12 was

13     there, so she was, and another lady was there, myself,

14     but at that time she would have backed down a bit,

15     because she would have been coming back, you know, from

16     Derry with a lot of Derry girls or Omagh girls that were

17     getting on the bus, you know.  So, you know, that did

18     happen.  I remember we absconded and we didn't go back

19     and the police picking us up.

20 Q.  I think you were on weekend leave --

21 A.  Yes.

22 Q.  -- and got off at Omagh when you shouldn't have.

23 A.  Yes.

24 Q.  I think it was the next day probably from the record

25     that the police brought you back.
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1 A.  Yes.

2 Q.  Your breakfast is given there.  You got soup, sandwiches

3     and yogurt.  Now I am not going to go through, because

4     there are entries which show you being distressed and

5     depressed in the special unit, HIA198, and I know that

6     caused you distress when I was looking at those.  I am

7     just going to tell the Panel Members that they can see

8     those from the next page on right through to 24698.

9          has in her statement said that -- she

10     sets out the times that you were put into the ICU --

11 A.  Uh-huh.

12 Q.  -- and says essentially that there was no other way that

13     Middletown had to keep you safe.

14 A.  Uh-huh.

15 Q.  That's why you were placed there.  I was asking you when

16     we were talking earlier, HIA198, whether you accept that

17     you were being put in the ICU for your own good.

18 A.  I do accept, but there must have been a better way.  You

19     know, there was -- there must have been better help for

20     me, and there was no help.  It was just put in a room,

21     locked up and told to "Keep her safe", you know.  That's

22     basically what it was.

23 Q.  Well, going back to your statement, at paragraph 23 you

24     talk about one of the times you ran away and how you

25     ended up in trouble and you were charged with offences

SR 234
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1 A.  Yes.

2 Q.  Was it some form of sedative type of medication?

3 A.  It would have -- it would have sedated me, yes.  It

4     would have, like, calmed me down and made me sleepy and

5     dozy for bedtime.

6 Q.  I see.  Thank you very much.

7 MS DOHERTY:  Thanks very much, HIA198.  Can I just ask: you

8     talked about a living room, being out for an hour in the

9     living room.

10 A.  Uh-huh.

11 Q.  Was the living room part of the special unit or was that

12     your living room back in House 1?

13 A.  No.  The living room would have been part of the special

14     unit, so it would have been.  I was -- I was in this

15     room.  I had to walk a wee short -- just two seconds

16     down the hall and then into the right-hand side and

17     there would have been a living room with a TV and

18     a sofa.

19 Q.  So you would be allowed in there for an hour.  When you

20     were eating your lunch and your breakfast, did you eat

21     that in the bedroom or in the living room?

22 A.  No, in the bedroom on the floor.

23 Q.  In the bedroom on the floor you would eat the thing.

24     Can I just ask: I mean, I know you were told off for

25     your language and whatever, but did anybody sit down and
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1     used to come in.  She would have came around at

2     night-time now, so she would have.  She had this thing

3     about putting lavender on your pillow to make you sleep.

4 Q.  I see.

5 A.  It never worked.

6 Q.  If you were awake, would she ask you how you were, how

7     you were feeling or talk to you for any length of time?

8     What happened?

9 A.  Not from what I can remember.  It was just -- she was

10     just more like, "You are all right, you know.  It is

11     bedtime now and it is time to go to sleep".  I was there

12     in this room with, you know, head buzzing and ...

13 Q.  There were references in the page or so that we saw of

14     your daily record in the intensive care unit --

15 A.  Yes.

16 Q.  -- of your being given some form of medication in syrup

17     form.

18 A.  Yes.  That was Mellaril.  Mellaril had been prescribed

19     by .  That was the medication that was

20     stopped by the trainee social worker in Kinahalla.

21     That's what led to the ...

22 Q.  That had been reestablished in your routine?

23 A.  Yes.

24 Q.  Now we know from the documents that  is

25     a consultant psychiatrist in Craigavon Hospital.
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1     throughout my files.  If I was hurt somewhere, I didn't

2     want to go back there.  They told me I was going back to

3     Middletown.  I refused point blank to go.  They

4     transferred me to St. Luke's Psychiatric Unit, which was

5     where severely mentally ill people were.

6 Q.  In terms of talking to people who were strangers and so

7     on, did your social worker keep visiting you at

8     Middletown?

9 A.  Once or twice, but not -- you know, like, the first

10     time, no, there was no -- apart from me being put into

11     Middletown in May 1992 to June '92, I didn't really see

12     , and then from the second time there might

13     have been about maybe two to three visits, but that was

14     it.

15 Q.  Okay.

16 A.  There was none while I was in the Psychiatric Unit or

17     anything.  I was just put in there, put with ill people

18     and basically left to get on with it again.

19 Q.  I know you ran away a number of times, but typically if

20     you can -- if they brought you back, did they just put

21     you in the secure unit?

22 A.  Yes.

23 Q.  What about talking about what had happened?

24 A.  No, no, never talked why did -- they never asked you why

25     you ran away.  They never asked you what was upsetting

SJM 72
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1     you, what could have triggered it off.  There was none

2     of that.  It was just secure unit, back down to House 1.

3 Q.  Thank you very much.

4 CHAIRMAN:  Well, HIA198, thank you very much for coming back

5     to speak to us again.  I am sorry we had to ask you to

6     come back a second time, but it is very difficult for us

7     to cope with --

8 A.  Yes.

9 Q.  -- a series of different places during the same module,

10     but I think I can tell you with some confidence that we

11     won't be requiring you to come back again.

12 A.  Thank you.

13 Q.  Thank you for coming to see us here.

14 A.  Thank you.

15 MS SMITH:  Chairman, there is another piece of evidence that

16     I want to produce to the Inquiry this morning, but if we

17     can take a short break, then I can get those papers.

18 CHAIRMAN:  Yes.  Very well.  If you would like to go,

19     HIA198, you are welcome to go now.

20 A.  Thank you.

21                      (Witness withdrew)

22 (11.07 pm)

23                        (Short break)

24 (11.20 pm)

25
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1 A.  I was spoke to by a woman in the office along with the

2     other person named in that and her that was over us in

3     the office, in that home, but never in the station.  So,

4     you see, I believe that's why some of these things are

5     documented when -- I beg to differ.  I was never -- to

6     my knowledge remember being for that one incident ever

7     in a station.

8 Q.  Well, in any event you did actually go then to

9     Middletown -- isn't that correct --

10 A.  Yes.

11 Q.  -- to St. Joseph's Middletown.  You describe your time

12     there in paragraphs 23 through to 28.

13 A.  Yes.

14 Q.  Essentially there are some things that you say there

15     where you were called names by certain nuns, and you

16     were given cigarettes in paragraph 25, and you also

17     describe being trailed by the hair in paragraph 26, but

18     you say that you had no complaints about Middletown --

19 A.  No.

20 Q.  -- and you actually liked it there.

21 A.  Loved it.

22 Q.  You then walked out of it.  Is that correct?

23 A.  Aye.

24 Q.  Why was that?

25 A.  I just -- they let me out to my sister one time for
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1 Q.  You did say to me that there was only one other girl who

2     had been a resident who actually came back to work in --

3 A.  That I remember, yes.

4 Q.  That you remember as a member of staff.

5 A.  Yes.

6 Q.  In fact, her name features in the police material that

7     we were looking at also.  Isn't that right?

8 A.  That's right.

9 Q.  That was .

10 A.  That's right.

11 Q.  You also made the point to me that if a child asked for

12     a particular member of staff to look after her in the

13     ICU, that that was --

14 A.  We would do our best to facilitate her, and if that

15     person couldn't be released at a certain time, I note

16     that we've said -- for example, HIA198 was told that

17     SJM4 could see her at such a time and she said that was

18     okay.

19 Q.  So you would make arrangements certainly to try to

20     facilitate --

21 A.  That's right.

22 Q.  -- the requests of the child.

23 A.  Yes.

24 Q.  Now, Sister, I am not going to go through HIA198's ICU

25     records, but I let you have a look at them this morning

SJM60
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il (042)933 4752 I 933 4753 
@iJ (042) 933 4751 
regionalate@stlouisirl.ie ® 
Strictly Private and  

The Public Protection Unit 
The Police Service of Northern Ireland 
.i4 Castlewellan Road, Banbridge BT32 4AX 

··Dear Sir, 

Re:  

··cc.. 'La 1 '"1 o C'\, ::t- a c E,o s 

St. Louis Regional House, 
· 60 Ard Easmuinn, 

Dundalk, 
Co. Louth. 

Sept 6, 2013 

I am the Regional Leader of the Sisters of St Louis in Ireland and I am authorised by our 
Central Leadership Team and by our Regional Team to provide information regarding an 
historical child protection issue. I am writing to notifY the PSNI that the Sisters of St Louis 
have received information regarding an allegation of historical sexual abuse at an institution 
which is now closed but at the relevant time was governed by the Sisters of St Louis. The 
details of the allegation are as follows:-

The individual who has made the allegation is , Date of 
Birth: .  was resident in St Joseph's Middletown, County Armagh 
from 6th October 1977 until 5th October 1980.  has very recently informed one of 
our Sisters that she was abused by a non- religious member of St Joseph's Middletown staff 
during her time as a resident 

The Sister was told by  that she had disclosed this allegation to a nursing 
professional who has in tum reported it to PSNI. We have also contacted the Chief Executive 
of Southern Health & Social Care Trust to put the Department of Health on notice of this 
allegation. 

Carson McDowell, Solicitors (Murray House, Murray Street, Belfast BTl 6DN) represent 
the interests of the Sisters of St Louis in relation to historical allegations. If you wish to 
discuss the above allegation further, or if you wish us to provide any additional information 
we would be grateful if you would direct the request for information via Orlagh O'Neill, 
Solicitor, Carson McDowell, Solicitors, Murray House, Murray Street, Belfast BTl 6DN. 
Telephone 028 90 34 88 26. 

I would be grateful if you would acknowledge receipt of this correspondence. 

Y ~mrs sincerely  

 
Regional Leader for the Sisters of StLouis Ireland 

Cc Orlagh' O'Neill, Carson McDowell Solicitor 
Cc  

' ,[ 
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1     you had about those trips --

2 A.  Yes.

3 Q.  -- and getting Easter eggs and things from the 

4     family.  You also remember going, as I say, on summer

5     holiday to Glenariff each year.

6 A.  That's right.

7 Q.  You also then go on at paragraph 12 to talk about

8     another incident involving SR237 where one of the adult

9     girls who left the convent sent you a present --

10 A.  That's right.

11 Q.  -- once at Christmas time.  Now I think this girl was

12     actually someone who was a day girl in the school.

13 A.  No.  She was --

14 Q.  Sorry.

15 A.  -- in the convent with me, but she was an adult, as we

16     called her.  She was an adult and she left.

17 Q.  Because she was that bit older than you?

18 A.  Yes, yes.

19 Q.  You say it was a beautiful scarf.  You were so pleased

20     and excited, because at that time no-one sent you

21     presents, but SR237 took it off you and she told you,

22     "We have no pets here".

23 A.  That's right.

24 Q.  Sorry.  I am mixing this girl up with the next girl, who

25     was someone who you were at school with.  One year on
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1     your birthday when you were 12 or 13, she lived in the

2     town, and you really wanted a packet of hair rollers as

3     a present to curl your hair.  So she got that for you.

4 A.  That's right.

5 Q.  You were excited and pleased with them and you wet your

6     hair and put the rollers in that night.  SR237 you say

7     came out of her cell and when she saw you had rollers in

8     your hair, she became very angry, pulled them all out of

9     your hair while you were sleeping, again saying, "We

10     have no pets here".

11 A.  That's right.

12 Q.  You were telling me that you actually remember being

13     wakened out of your sleep with these rollers being

14     pulled from your hair.

15 A.  That's right, yes.

16 Q.  You describe the routine in the convent in paragraphs 13

17     and 14 here.  You say that the routine was that you got

18     up in the morning.  You got up about 5.00 or 5.30.  You

19     had to go to 6 o'clock mass.  Sometimes you were so

20     tired you would fall asleep while you were kneeling at

21     mass.  If she saw you sleeping, SR237 would come over

22     and flick you with her finger.

23 A.  That's right.

24 Q.  You demonstrated that to me when we were talking.  You

25     then came back to the convent, made your beds, cleaned
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1 A.  Yes.  Well, as it just happened, we happened to be

2     passing.

3 Q.  You and ?

4 A.  Me and  and we actually seen her through the door.

5     So, of course, we opened the door and run out and -- you

6     know, to see her.

7 Q.  You make reference to her being called names.

8 A.  Yes.

9 Q.  I was asking you, "Who did this?"

10 A.  Well, like, SR237 and SR242, you know, saying she was

11     unholy, she was a fallen woman, you know, you shouldn't

12     be around people like this, you know, that type of

13     thing.  I mean, back in the day I suppose, you know,

14     they didn't like people that weren't married and had

15     children out of, you know, as they call wedlock.  You

16     know, they had a funny attitude when it came to people

17     that weren't married and even more so is because even if

18     they were married, they weren't married in the Catholic

19     chapel.

20 Q.  You explain in paragraph 22 of your statement at 058

21     that being kept apart from your siblings --

22 A.  Yes.

23 Q.  -- was the worst part.  You are of the view if you could

24     have been allowed to look after each other, things might

25     have turned out differently.

DL222
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1     shouldn't have been there, and, in fact, I shouldn't

2     have been in there either.  Again I blame the Welfare

3     for that.

4         Her brother was also grooming me -- her husband's

5     brother was also grooming me when he came up to babysit.

6     This is how I was left all my life.  I was, you know,

7     from one to another, thrown in to be groomed all the

8     time, because the State did not keep me safe.

9 Q.  So you had been living with  and then you

10     went to live in January of 1971, by which time you are

11     14, with the Our Mother of Mercy Home in Newry, which

12     was operated by the Sisters of Mercy.

13 A.  Yes.

14 Q.  Do you remember that --

15 A.  I remember going there.

16 Q.  -- placement?

17 A.  I liked it.

18 Q.  You liked it?

19 A.  Yes.

20 Q.  It's described in that same report -- we'll not go to it

21     now -- in SND-4516 as being a family group type home

22     supervised by trained staff.  You mentioned to me

23     earlier that you did abscond from there and went back to

24     --

25 A.  Newry.  I just kept -- I just kept searching for this

Page 30

1     family that I loved and I never stopped loving, even my

2     mother and father, and even till today I was never angry

3     with anybody.  I just loved them and I wanted to be

4     loved.

5 Q.  And eventually your difficulty resulted in a Place of

6     Safety Order being made where --

7 A.  Yes, because I had a girl bullying me in a school in

8     Newry, and I said to her that -- I don't care who hears

9     me, but this is what happened.  She was bullying me so

10     much and I said to her, "I'll get the IRA on you".  Do

11     you understand?  Then two Special Branch came into the

12     school to ask me questions and ask me how did I know

13     about the IRA and such and such, and I think it was

14     their recommendation that I was sent to Middletown, you

15     know.

16 Q.  Well, if we look at SND-4517, we can see the Place of

17     Safety Order that is being made by the Justice of the

18     Peace, and a Training School Order is then made in April

19     of 1971.  That's at SND-4518.  You go then to live with

20     the Sisters of St. Louis in St. Joseph's Training School

21     in Middletown.

22 A.  Yes.

23 Q.  There are various documents that the Inquiry Panel can

24     read about assessments that were made about how you were

25     finding things while you were there.

Page 31

1 A.  I loved the place.  I loved it.  I felt so safe.

2 Q.  You felt safe while you were there?

3 A.  My body was safe.  I was safe in my bed at night.

4 Q.  And the Inquiry will have the chance to see that in 1972

5     efforts were made for you to go out on licence to live

6     with your family, and eventually you went to live with

7     your mum in  --

8 A.  Yes.

9 Q.  -- in 1972.

10 A.  Yes.

11 Q.  The Inquiry will be able -- the Panel will be able to

12     look at the documents that relate to that period, and

13     unfortunately there was difficulty in  and --

14 A.  Yes, because Social Services once again slipped up, and

15     they did not go to   They brought -- in fact,

16     St. Louis nuns, I loved them.  When I went there with

17     the Welfare, I was in tears, because nobody told me from

18     one place to another no matter where I went, no matter

19     which children's home -- I was picked up; it was always

20     Miss Black and a guy; it was always a Volkswagen

21     I remember -- but nobody ever told me where I was going.

22     I was just ready and marched off to the front corridor

23     and out the door and put in a car and I had to sit in

24     this car.  I thought I was going miles and miles.

25     I didn't know where I was going, you know.

Page 32

1         The point is I blame the Social Services for this,

2     because nobody checked my mother out.  My mother was

3     an alcoholic.  They took -- they invited my mother to

4     come and stay in Middletown, which was very gracious and

5     kind of Middletown, especially the St. Louis nuns, and

6     I was able to share a wee room to get to know her,

7     because I hadn't known her for years, and we got on

8     well, but each night we were going down to the village

9     in Middletown and my mammy was getting her wee half

10     bottle of whisky, you know, but because you were so

11     happy to have a mammy -- and I loved her and I still do

12     today -- and you wouldn't have dreamt of telling on your

13     mammy that your mammy's drinking, and I just loved her.

14     I just loved being able to have a mammy and hug a mammy,

15     and I went to -- anyway mammy went back and she promised

16     me that, "I'll take you out".  I said, "Mammy, please".

17     I just wanted to be -- have a mammy, to have a home

18     again, because I was very happy in with her.

19         My parents -- fair play to them -- they never --

20     they never disturbed their child -- children mentally,

21     because I always thought my mammy and daddy was the

22     happiest mammy and daddy in the world, because they

23     never argued.  I never heard them argue.  If they

24     argued, they done it somewhere else; maybe when we were

25     in school, you know.  So that was good care towards us.
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1         "   

2      

3     .  She has been seen on 25th October 1950 at the

4     Orthopaedic Clinic at Armagh, also previously on 4th May

5     '49 and 3rd August '49 in the past two years, but it is

6     regretted that little effective can be done or can be

7     achieved in the future."

8         The diagnosis is given there, as you've said in your

9     statement, as .  So it looks as

10     though certainly when you were a young child, there were

11     some efforts made to try to correct your disability.

12 A.  Uh-huh.  Yes.

13 Q.  Just going back to paragraph 10, if we may, which is on

14     page 335, you were saying there that even if you had

15     someone -- you do remember being in hospital when you

16     were very young but can't remember why.  Now we came

17     across another document which suggested that you had had

18     to go for a medical appointment and had your head

19     shaved.  You thought you might have gone for treatment

20     for ringworm or something like that.

21 A.  Yes.

22 Q.  It might have been that that you are remembering, but

23     you said even if you had someone to complain to, no-one

24     would have believed you at that time, because people

25     were inclined to trust the Sisters.  You remember
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1 Q.  Your recollection is you were in bed for three weeks.

2 A.  I was.

3 Q.  And left completely on your own when everyone went out

4     for the day.  Now when I was discussing that with you,

5     you pointed out to me there probably was a nun still

6     there.

7 A.  There probably was more than likely a nun there, but not

8     that I really seen much of them.  You know, she was just

9     bringing me something to eat and then going and that was

10     it.

11 Q.  Yes.

12 A.  I was terrified because I was ill on my own.

13 Q.  Yes.  So the impression that this creates you were

14     literally -- no-one else in St. Joseph's, Middletown.

15 A.  Well, not that I really seen.  You know what I mean?

16 Q.  SR240 on behalf of the Sisters of St. Louis has

17     explained to the Inquiry, if we look at their

18     paragraph 14, please, at 700, that she checked your

19     personal file and there is no record of ill health

20     recorded in it.  The nursing records unfortunately don't

21     date from before 1971, but the daily diary does cover

22     the period from '64 to '67 and the daily diary, as

23     I said to you -- I think we saw an example of it when we

24     were looking at the page --

25 A.  Right.
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1     the dormitories.  Then you had breakfast, usually

2     porridge.  You went to school about 9.00, had lessons

3     with the day girls, who came in from the town.  One of

4     them was the girl who bought you the rollers for

5     a present.

6 A.  That's right.

7 Q.  But you were not allowed to talk to them --

8 A.  That's right.

9 Q.  -- but you did do so.

10 A.  I did.

11 Q.  You remember lessons in English and maths but don't

12     remember learning anything.  You don't feel that you got

13     an adequate education.  You couldn't concentrate on

14     anything, because you just wanted to get out of there.

15     You say you were made to sit at the back of the class

16     and more or less taught yourself to read.

17 A.  That's right.

18 Q.  You say although there were some nuns who were kind to

19     you, overall they used to make you feel as if you were

20     not good for anything.  In those days there wasn't a

21     split between primary and secondary schools and there

22     was a sort of extended primary education until you were

23     16 and there was an expectation that after 16 you went

24     out to work.

25         If we can scroll down, please, you were given dinner
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1     at 12.30 and then went back to school.  After school you

2     had to clean as well.

3         "We had to wash the floors and put wax on them and

4     shine them, but it was hard to shine the floor without

5     leaving scuff marks.  We had to clean all the bathrooms

6     and sinks, everything.  I remember being made to clean

7     from a very young age, possibly 4 or 5."

8 A.  That's right.

9 Q.  Now the congregation have said yes, girls did do chores

10     in the home, as they would have done in a family home,

11     but they were given age-appropriate chores.  Do you

12     think the things --

13 A.  No.

14 Q.  -- you were asked to do were appropriate for the age

15     that you had at the time?

16 A.  No, definitely not.

17 Q.  Your records show that you did very well at typewriting

18     and at elocution.  I was asking if you remembered that.

19     There are certificates in the papers --

20 A.  Yes.

21 Q.  -- that show you did well in those subjects.  Do you

22     remember that, HIA178?

23 A.  No, I don't.

24 Q.  Paragraph 15 here you say:

25         "We did not get enough to eat and I often went to
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1 Q.  You felt she always singled you out and treated you

2     worse than the other children.

3 A.  That's right.

4 Q.  Just to confirm the music was a big part of life in

5     St. Joseph's.

6 A.  Yes.  Well, I love music anyway.  It is my life, music.

7 Q.  And Irish dancing was something that we have heard --

8 A.  Yes.  There was that, yes.

9 Q.  -- was a feature.

10 A.  Yes.

11 Q.  There was an Irish dancer came every week.

12 A.  Yes.

13 Q.  Those were good memories you have of your time there.

14 A.  Yes.

15 Q.  Isn't that right?

16 A.  Oh, yes, yes.

17 Q.  I know you are upset in remembering what we have been

18     talking about, but there were times that were good when

19     we were talking --

20 A.  Yes.

21 Q.  -- you remember, and you talk about this a little in

22     paragraph 11, about Christmas and birthdays and --

23 A.  Yes.

24 Q.  -- visits to Castle Leslie and holidays in Glenariff,

25     which was all good.
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168. The SSI noted that in the three years prior to their inspection the vast majority of the 

capital budget had been devoted to improve the educational side of SJM. The school 

building had been completely refurbished in order to provide a “pleasant stimulating 

environment” and a new science block had been constructed. 

 

169. Moreover, the inspectors took the time to carry out observations from which they 

concluded that the necessary environment existed within which “the young people 

have the opportunity to learn and develop intellectually” (SJM 1773). 

 

170. These observations were consistent with the output from the school. Following a 

visit by a member of the SJM  Management Board in August 1995, the following report 

was made of a meeting with a member of the teaching staff: 

 

“We discussed her recent successes in examinations….To May ’95 results were as 

follows: 

AEB passes - 327 

RSA passes - 43 

I understand that a recent visit by a DENI inspector resulted in his request to 

introduce some of [the teacher’s] teaching packages to other schools. Very 

impressed with [the teacher’s] exam results, teaching methods and commitment to 

her job. Congratulations offered on behalf of the Board” (SJM 24300).     

 

SJM-30047Test 2nd Bates - 001046
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1 Q.  So she was in charge?

2 A.  She was in charge, yes.

3 Q.  She was encouraging you to keep an eye on the younger

4     ones.

5 A.  Yes, basically, yes.

6 Q.  When you say that you got into trouble, it was that you

7     were explaining to me she just would have said, "You

8     were supposed to make them ..."?

9 A.  Yes, that's it.  You see, if they wouldn't do it and

10     I -- you know, then she would have a go at them and then

11     have a go at me, because she said I should have made

12     them do what she said.

13 Q.  Yes.  So it wasn't -- it wasn't aggressive ...

14 A.  Well, no, not aggressive, but, you know, really

15     shouting, if you understand what I mean.

16 Q.  What SR240 has said is if you were continually shouted

17     at -- and that's not her recollection of SR237 --

18 A.  Well --

19 Q.  -- or how St. Joseph's was run -- but if that is what

20     happened, then she says that was unhelpful.  It is not

21     helpful to shout at someone all the time and she doesn't

22     think that's what should have happened.

23         You describe in paragraph 6 then the chores that you

24     were doing and the scrubbing of floors and working in

25     the laundry and the daily regime of going to bed at
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1 Q.  So she was in charge?

2 A.  She was in charge, yes.

3 Q.  She was encouraging you to keep an eye on the younger

4     ones.

5 A.  Yes, basically, yes.

6 Q.  When you say that you got into trouble, it was that you

7     were explaining to me she just would have said, "You

8     were supposed to make them ..."?

9 A.  Yes, that's it.  You see, if they wouldn't do it and

10     I -- you know, then she would have a go at them and then

11     have a go at me, because she said I should have made

12     them do what she said.

13 Q.  Yes.  So it wasn't -- it wasn't aggressive ...

14 A.  Well, no, not aggressive, but, you know, really

15     shouting, if you understand what I mean.

16 Q.  What SR240 has said is if you were continually shouted

17     at -- and that's not her recollection of SR237 --

18 A.  Well --

19 Q.  -- or how St. Joseph's was run -- but if that is what

20     happened, then she says that was unhelpful.  It is not

21     helpful to shout at someone all the time and she doesn't

22     think that's what should have happened.

23         You describe in paragraph 6 then the chores that you

24     were doing and the scrubbing of floors and working in

25     the laundry and the daily regime of going to bed at
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1     explaining it to me earlier, after a meal time you would

2     have had to brush and wash the floor --

3 A.  Yes.

4 Q.  -- of a particular area.

5 A.  That's right.

6 Q.  So it wasn't -- you weren't scrubbing floors all day,

7     every day.

8 A.  No, no.  We had to do it like after every meal and then

9     go to work -- in my case work; the rest of them to

10     school.

11 Q.  So everybody had a certain chore to do.

12 A.  Yes.  They had to do, you know, their wee bits of

13     cleaning up and then go to school, but where I had the

14     biggest part of it and then go to work.

15 Q.  Your recollection is that bedtime was at 7 o'clock just

16     after your tea.

17 A.  Yes, just after -- yes.

18 Q.  SR240 said to the Inquiry that bedtime was shortly after

19     9.00.  I wonder did you remember a lot of activities

20     that went on?

21 A.  No.  There was activities, but it was very rare.  They

22     maybe brought somebody in to give us a concert or

23     something.  We were allowed to stay up late then, but

24     other than that we were in bed.

25 Q.  I was discussing with you things like there was a TV in
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1     cleaning on a Saturday.  You say it happened and lasted

2     all day until your hands were raw.  I was explaining to

3     you the congregation have said that's not how they

4     recollect the cleaning taking place.  You would have

5     done chores every day.  There would have been work on

6     a Saturday morning, but by lunchtime that would have

7     been it.  That's not how you remember it.

8 A.  No.  We only had like hard leather chairs that went

9     round in a corner, maybe ten chairs like this, and every

10     single chair would have been put out into the garden and

11     then all the furniture had to get put out that was able

12     to get put out into the gardens, because of the fact

13     that the floors to be polished, and that -- you know,

14     instead of bringing in what I know now is a buffer

15     machine or a bumper machine, we were made to put it

16     on -- the wax on with a cloth and then skate about the

17     place, you know, because they said it was a better job

18     than anything, you know, with these mats, you know, to

19     scrub and clean.  So the furniture was all put outside.

20     You know, the kitchen sink and the cooker didn't, but

21     the furniture in the living room and the dining room

22     furniture.  Curtains were took down and washed, windows,

23     frames, skirting boards.  We would have had a bit of

24     lunch and then after lunch we would have carried on

25     cleaning till about teatime.
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1     cleaning on a Saturday.  You say it happened and lasted

2     all day until your hands were raw.  I was explaining to

3     you the congregation have said that's not how they

4     recollect the cleaning taking place.  You would have

5     done chores every day.  There would have been work on

6     a Saturday morning, but by lunchtime that would have

7     been it.  That's not how you remember it.

8 A.  No.  We only had like hard leather chairs that went

9     round in a corner, maybe ten chairs like this, and every

10     single chair would have been put out into the garden and

11     then all the furniture had to get put out that was able

12     to get put out into the gardens, because of the fact

13     that the floors to be polished, and that -- you know,

14     instead of bringing in what I know now is a buffer

15     machine or a bumper machine, we were made to put it

16     on -- the wax on with a cloth and then skate about the

17     place, you know, because they said it was a better job

18     than anything, you know, with these mats, you know, to

19     scrub and clean.  So the furniture was all put outside.

20     You know, the kitchen sink and the cooker didn't, but

21     the furniture in the living room and the dining room

22     furniture.  Curtains were took down and washed, windows,

23     frames, skirting boards.  We would have had a bit of

24     lunch and then after lunch we would have carried on

25     cleaning till about teatime.
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1 Q.  So you regarded that as excessive, the amount of

2     cleaning you were being asked to do?

3 A.  Yes.

4 Q.  You talk in paragraph -- that was paragraph 10.  In

5     paragraph 11 of your statement you talk about kitchen

6     duty, being put on it, and again SR235 said to the

7     Inquiry there were chores that were normal.  Everybody

8     did their share of them.  I was drawing to your

9     attention there are some diary entries of you working in

10     the kitchen and being in good form and expressing

11     a positive view about that.  I was showing you the diary

12     entry you will recall where you are recorded as knitting

13     a scarf for SR235.

14 A.  For SR235.

15 Q.  You don't have any memory of that yourself.

16 A.  I remember knitting scarves.  We were taught to knit and

17     crochet, you know, but -- what do you call it --

18     definitely not a scarf for SR235.  I might have been

19     knitting a scarf, but, as I said, because we learnt, we

20     would have done a lot for Christmas time and for the old

21     people and stuff in the parish.  So a lot of us were

22     knitting or crocheting.

23 Q.  Well, I am not going to bring it up.  The Panel have the

24     reference to that, which is at 959.

25         There is references in the diary, for instance, to
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1     you didn't want it, you would have got somebody else to

2     try and eat it for you, because you had to eat your

3     food.  You know, there was force feeding, things like

4     that, if you didn't eat it.

5 Q.  Are you saying that you were personally force fed?

6 A.  Yes.  Well, held down by a couple of nuns while the

7     other one shoved it into your mouth definitely.  I don't

8     have anything with the food where there was anything

9     that really tasted of anything that was -- but there was

10     also very little of it.  People used to -- this was what

11     the demands list was about, that we got -- it probably

12     sounds stupid, being children, being teenagers back

13     then, but the big issues were, you know, "Give us a bit

14     more butter.  Give us another slice of bread.  Give us

15     ..."  It was just so small and so little that you could

16     barely scrape it on to the bit of bread that you had.

17 Q.  When you say "the demands list", was that something

18     where you could say what you wanted or ...?

19 A.  It was a time -- it has not come up today, because

20     obviously there is no report of that, but it is in my

21     book.  There was a group of us that barricaded ourselves

22     in the refectory and said we were not coming out until

23     these demands were met.  We stayed in there quite a long

24     time actually until obviously people then needed to go

25     to the toilet.  You know, we were barricaded in there.



 
 She also confirmed there being no difficulty in seeing her younger sister while in St. 

Joseph's, which may be significant given allegations made regarding later issues with HIA 
176 and HIA 376. 

 
 She conceded letter writing to her family was not prevented (HE 184/46). Correspondence 

from a Borstal in England shows that correspondence from her sent to a sibling was being 
passed on (HE 184/41).  

 
 Her negative account of leaving the School and a lack of support is contradicted by the 

documentary record at (H 184/50-52). 
 
43. HIA 161: In her book “Suffer the Little Children” this complainant gives an account which is not 

consistent with her statement and oral evidence, omitting details in either. We would draw 
attention to the following inconsistencies: 

 
 “girl in bath”: witnessed on arrival. She did not actually see this take place, but asserted 

orally to have seen scratches on her back, a detail that is not in her statement (SJM 010 
Paragraph 31) 

 
 She then asserted to the Inquiry at length about the practice of girls being dragged from 

their beds and washed in a similar manner (HE 184/143). This allegation was absent from 
her statement and book. 

 
 Similarly, no mention was made of a practice of having to sleep with your arms crossed, 

leading to her being beaten awake by SR 238 (HE 184/148).  
 
 No mention had previously been made of nuns tolerating girls fighting depending on “who 

was fighting” (HE 184/147) 
 
 Why would bedsheets need to be tied together to escape when there is no suggestion of 

the girls being locked into their dormitories? (SJM 010) 
 
 No reference to a punishment of “lines” for absconding was made in her statement (HE 

184/158) 
 
 No prior reference to interference with her relationship with a boyfriend and the interception 

and retention of presents (HE 184/170) 
 
 Her overall picture of a violent atmosphere with girls fighting over a wide variety of causes 

is mentioned in neither her statement nor the contemporaneous records of the school. 
 
 At (HE 184/175) she describes SR 237 as asserting the girls “must have the devil in us” and 

punishment by being made to stand “for hours”. No mention of this arises in her statement 
or contemporary punishment records. 

 
 Indeed, it appears there was no physical punishment being applied at the time. At (HE 

184/177) she gave an account of being force-fed while being “held down by a couple of 
nuns.” Again, this has not previously been alleged. 

 
 The Inquiry may consider whether such a series of extreme events are likely to have taken 

place and not been recalled until February 2016. 
 
44. HIA 198: This Applicant’s complaints centred around a lack of appropriate medical/social care 

intervention for her difficulties.  
 

 Of note in the context of the Inquiry’s remit we would submit that it is telling that she 
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1 A.  Uh-huh.

2 Q.  -- and saying that she will get on with you as long as

3     she doesn't see you.

4 A.  Aye.

5 Q.  You weren't aware of that and obviously that's

6     difficult, but at the same time you can then understand

7     why the congregation might say, "Well, how could we put

8     the two together in the way that's now being said of us

9     as a criticism?"

10 A.  Yes.

11 Q.  The point that SR235 makes in contrast to what you say

12     in your statement is that because the two you were the

13     same age, you would have been in the same class at

14     school, and therefore you would have seen yourselves --

15     each other would have been with each other all day in

16     effect in school.  There was no barrier on you seeing

17     each other at night-time --

18 A.  No, that's not true.

19 Q.  -- for whatever was happening --

20 A.  Yes.

21 Q.  -- in the place.

22 A.  I used to shout out the window  so I did,

23     that I loved her and goodnight.

24 Q.  Is that likely to have been after lights out, as it

25     were?  So nobody would have been --
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1 A.  Yes, it would have been lights out or even if I seen her

2     about, but at school because there was four houses  

3     

4     

5       

6     

7     

8 Q.  I'm not sure --

9 A.  I would have seen her in the canteen at lunch time.

10     I would have seen her at assembly, so I would have, and

11     then maybe if we were down the village when we were took

12     down to spend our pocket money, you know, to get our

13     cigarettes and stuff, but if I asked them, "Can I see my

14      sister, please?", you know, it depended who was on,

15     what mood or what was going on.  It was either a "Yes"

16     or a "No", but more times it was "No".

17 Q.  In fairness to the congregation they are not saying as

18     far as I'm aware there was a deliberate decision that

19     you would not live together.

20 A.  Yes.

21 Q.  They are explaining why it is likely to be the case that

22     you weren't living together.

23 A.  Yes.

24 Q.  They have expressed the view that there weren't any

25     barriers in your way.  Indeed, in fairness to them in
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1     I had to take the tea and biscuits down to the lawn to

2     my mummy and daddy and to my  sister HIA176, and

3     I wasn't allowed to talk to them and I wasn't allowed to

4     sit with them or stay with them.  I was brought into

5     like a small television room and just looked out the

6     window at them.  I can never -- I can never forget that,

7     like.

8 Q.  Well, I think without going into the detail of it,

9     HIA376 --

10 A.  Yes.

11 Q.  -- you and I were agreeing that you went home for

12     weekend leave most weekends.

13 A.  Yes.

14 Q.  What SR235 has said on behalf of the congregation is

15     that the congregation's ethos was that they would give

16     each girl the opportunity to develop and the

17     relationship between the sisters would be relevant to

18     deciding whether they should be together or not.  Here

19     the relationship wasn't good.

20 A.  Uh-huh.

21 Q.  You know, I was showing you one diary entry from

22     February '84, which was --

23 A.  Aye.

24 Q.  -- HIA176 coming back for her third spell while you are

25     still in your first spell --
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1     I had to take the tea and biscuits down to the lawn to

2     my mummy and daddy and to my  sister HIA176, and

3     I wasn't allowed to talk to them and I wasn't allowed to

4     sit with them or stay with them.  I was brought into

5     like a small television room and just looked out the

6     window at them.  I can never -- I can never forget that,

7     like.

8 Q.  Well, I think without going into the detail of it,

9     HIA376 --

10 A.  Yes.

11 Q.  -- you and I were agreeing that you went home for

12     weekend leave most weekends.

13 A.  Yes.

14 Q.  What SR235 has said on behalf of the congregation is

15     that the congregation's ethos was that they would give

16     each girl the opportunity to develop and the

17     relationship between the sisters would be relevant to

18     deciding whether they should be together or not.  Here

19     the relationship wasn't good.

20 A.  Uh-huh.

21 Q.  You know, I was showing you one diary entry from

22     February '84, which was --

23 A.  Aye.

24 Q.  -- HIA176 coming back for her third spell while you are

25     still in your first spell --
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1     put them back in the storeroom.

2 Q.  I was saying to you that SR240 was saying that the

3     bedding was regularly washed and changed and so on and

4     you agree with that.

5 A.  Well, of course, because I was in the laundry.  So I was

6     I was the one doing the washing.  So, yes, don't get me

7     wrong.  They were -- the bedding was clean and

8     everything, because I done it myself, but what I'm

9     saying is that when, you know, official people came,

10     sure, they would bring out all the new, you know, stuff

11     like bedspreads and that and put them on -- give us them

12     to put on the bed, and as soon as they went, they were

13     wrapped up and put back in the storeroom.

14 Q.  I think the point that SR240 is making to the Inquiry is

15     that that never happened in her time that she remembers.

16 A.  Well, it didn't happen maybe in her time, but it did

17     happen in mine.

18 Q.  Then in paragraph 14 of your statement, HIA203, you talk

19     about not being prepared for leaving --

20 A.  No.

21 Q.  -- and how basically on the day you were leaving you

22     were told you were going, and SJM22, the after care

23     worker, took you to Belfast.

24 A.  That's right, yes.

25 Q.  I was explaining to you that the Sisters point to
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1     inspections may have been every other year, but I don't

2     remember them as being frequent.  We were not given

3     a chance to talk to the inspectors privately."

4 A.  That's right.  That's right.

5 Q.  Now the congregation have said to us that it wasn't the

6     case that you got new clothing just because inspectors

7     were coming.  New clothing was given out regularly to

8     the girls --

9 A.  No.

10 Q.  -- on a regular basis.  That's --

11 A.  No, definitely not.

12 Q.  You were saying to me earlier that you definitely

13     remember being given these clothes --

14 A.  Yes, yes.

15 Q.  -- and you knew that somebody was coming as a result.

16 A.  That's right.

17 Q.  You go on there -- as we were saying, you remember being

18     given small treats like sweets or Mars bar at birthday

19     or Christmas.  You don't remember the nuns giving you

20     any particular special treats on your birthday.

21 A.  No, no.

22 Q.  There was Turkey dinner at Christmas, which you all

23     looked forward to for months beforehand.

24 A.  That's right.

25 Q.  You talk about the trips here, the good memories that
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1     giving me clothes that a 40-year-old woman wouldn't have

2     wore.  So ...

3 Q.  The point about education, HIA203, is when you went into

4     St. Joseph's, you were already left.  I think the school

5     leaving age was --

6 A.  I understand all that there --

7 Q.  -- 15.

8 A.  -- but, you know, the fact is that they're saying about

9     job interviews.  I never had any job interviews with

10     anybody.  They never brought me to see anybody for jobs.

11     They never gave me any money.  They just left me without

12     any money or any prospects.  That there is the biggest

13     problem for most of the girls that was there the same as

14     myself.  They all will tell you the same thing.  They

15     were left with nothing.

16 Q.  The last two questions that I ask each witness, HIA203,

17     the first one is about the recommendations, and I said

18     to you the Panel have to consider what recommendations

19     they might make to the Northern Ireland Executive about

20     three areas: some form of apology; some memorial of some

21     kind; or some other means of redress.  We ask each

22     witness whether there is anything they want to say about

23     that.  You probably also got a questionnaire about it,

24     but is there anything you want to say to the Panel in

25     your evidence about those issues?
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155. It is of note that Rule 31 of the Training School Rules provided that each day should 

begin and end with a prayer; Holy Days should be observed in such manner as the 

Board of Management deemed appropriate; and where adequate arrangements could 

be made, religious instruction should be provided in a manner suited to the age and 

capacity of the pupils. 

 

156. The SSI inspectors referred in their 1987 report to the Christian ethos of the school 

and on the fact that “due attention is given to the performance of religious duties”. They 

noted that girls were expected to attend Mass on Sundays and feast days, and they 

observed that prayers were said at morning assembly and before meals and that girls 

were encouraged to pray at night before retiring to bed. However, they did not suggest 

an excessive emphasis on religious observance (SJM 1540). 

 

157. In their 1993 report the SSI inspectors stated explicitly that notwithstanding the fact 

that SJM was “strongly influenced by a religious order, religion does not seem to be 

over-emphasised in the daily life of the school” (SJM 1770).  

 

158. The report of the regulatory inspection of 1994 noted that a prayer was said at 

morning Assembly and that girls attended Mass on a Sunday. However, formal prayers 

were not said at the end of the day, although each house was said to have its own way 

of marking the end of the day. The absence of evening prayers would tend to suggest 

that certainly at the date of that inspection religious observance was not excessive 

(SJM 2303). 
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1     you didn't want it, you would have got somebody else to

2     try and eat it for you, because you had to eat your

3     food.  You know, there was force feeding, things like

4     that, if you didn't eat it.

5 Q.  Are you saying that you were personally force fed?

6 A.  Yes.  Well, held down by a couple of nuns while the

7     other one shoved it into your mouth definitely.  I don't

8     have anything with the food where there was anything

9     that really tasted of anything that was -- but there was

10     also very little of it.  People used to -- this was what

11     the demands list was about, that we got -- it probably

12     sounds stupid, being children, being teenagers back

13     then, but the big issues were, you know, "Give us a bit

14     more butter.  Give us another slice of bread.  Give us

15     ..."  It was just so small and so little that you could

16     barely scrape it on to the bit of bread that you had.

17 Q.  When you say "the demands list", was that something

18     where you could say what you wanted or ...?

19 A.  It was a time -- it has not come up today, because

20     obviously there is no report of that, but it is in my

21     book.  There was a group of us that barricaded ourselves

22     in the refectory and said we were not coming out until

23     these demands were met.  We stayed in there quite a long

24     time actually until obviously people then needed to go

25     to the toilet.  You know, we were barricaded in there.
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1     So -- the demands were, you know, about the food, about

2     the treatment, about, you know, "We want this.  We want

3     you to sort of give us a bit more -- give us another

4     slice of bread and another butter", you know, about the

5     punishments, about -- I can't remember all the demands

6     now, but some of them probably would have sounded pretty

7     ridiculous to somebody today, you know, that these were

8     big issues.

9 Q.  As a result of that incident did you get any of the

10     demands met?

11 A.  No, no, no.

12 Q.  Can I ask about clothing?  Were you able to wear your

13     own clothes and choose your own?

14 A.  No, no.  We had convent clothes.

15 Q.  So clothes -- when you -- when you arrived in, you were

16     given clothes.

17 A.  Yes.  The Nazareth House gave us special clothes,

18     because obviously they were aware we were going to court

19     that day, and those clothes had to be sent back to

20     Nazareth House.  They weren't clothes we had ever seen

21     before or worn before, but they were taken off us

22     straightaway and sent back.

23 Q.  What was -- what were the clothes like that you were

24     given in St. Joseph's when you arrived?

25 A.  Not uniform.  Just -- apart from the aprons.  We were



SJM-475OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL

HIA176

SJM78

SR240
SR240

SR240

SR240 SR244

SR244

SJM50

SR243

SJM55

SJM55



expelled from school for continuously poor behaviour, see Exhibit 10. She 

then returned home again on 18 May 1984, see Exhibit 11.

10.The Board notes paragraph 22 of the Applicant’s statement where she says 

that she never smoked before she went to St Joseph’s. Exhibit 12 records 

that in 1981 the Applicant was afraid to see her father as she alleged he was 

going to beat her as she had been smoking. The exhibit notes that the 

Applicant had been given conflicting messages regarding smoking by her 

parents and that whilst her step-father prohibited it, her mother gave her 

permission to smoke after the Applicant had pressurised her. 

11. In paragraph 25 of her statement, the Applicant says that when she was 

sixteen she was told she was leaving St Joseph’s and that, as far as she 

understood, the Welfare wanted nothing to do with her because she was 

sixteen. Records in the possession of the Board detail that Social Services 

remained in contact with the family after 18 May 1984 and were involved with 

her subsequent readmission to St Joseph’s, see Exhibit 13.

12. In paragraph 26 of her statement, the Applicant details her pregnancy and her 

return to St Joseph’s. The Applicant states that she informed  

 that she was raped by  and never got any help 

after the disclosure. Exhibit 13 records that the Applicant returned to St 

Joseph’s on 29 September 1984, see SJM 16554, following confirmation of 

her pregnancy and Social Services were informed that the relationship 

between the Applicant and  went back approximately three 

months. Exhibit 13 further records that Social Services had spoken to the 

Applicant and to her parents about the dangers of  being involved 

with a minor prior to her becoming pregnant. The Board notes SJM 16599 –

16600 which appears to contain handwritten notes from the Sisters of St Louis 

and records that the Applicant stated that ‘you couldn’t refuse  

. There are no records in the possession of the Board which detail 

the Applicant informing Social Services that she was raped. The Board further 

notes that  ceased to be the Applicant’s Social Worker from 

14 March 1983 when the case transferred to , see Exhibit 14.
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1     filling out the certificate.

2 A.  Oh, maybe, yes, but I know like it is my name but it was

3     spelt in a different way.

4 Q.  Well, that's one quirk, but I will see if we can get the

5     certificate for you in any event.  So that's something

6     --

7 A.  Yes.  That's wonderful.  I can't believe that.  Do you

8     know what I mean?

9 Q.  I am not going to go into the detail of it with you,

10     HIA203, because it's after your time in St. Joseph's,

11     but after you had left and you had begun work and then

12     problems had arisen and you had been taken to 

13     Prison --

14 A.  That's right, yes.

15 Q.  -- sent there by the court, you explain in your

16     statement in paragraph 15 that SR237 came and got you

17     from the prison --

18 A.  She did.

19 Q.  -- at the end of your sentence.

20 A.  Yes.

21 Q.  She got you a place in the  hostel in

22     .

23 A.  That's right.

24 Q.  SR240, for instance, on behalf of the Sisters of

25     St. Louis point to that piece of behaviour by SR237 as
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1     evidence she genuinely cared for your welfare in that

2     she didn't have to do it, but went and did this and got

3     you into somewhere to live, because there was

4     difficulties in the family --

5 A.  That's right.

6 Q.  -- that I am not going to go into.

7 A.  Yes.

8 Q.  You were saying to me that she wasn't always a harsh

9     person with you.

10 A.  No, no, no.  She wasn't.  I mean, in most cases she was

11     pretty fair, but there was occasions where if you tried

12     to tell her something, she didn't always believe what

13     you were saying.  You know, like in my case like being

14     sick and all, she didn't believe it when I was telling

15     her.

16 Q.  So that was SR242 and SR237 --

17 A.  And SR237, yes.

18 Q.  -- who you felt didn't really -- we will come to that

19     very shortly.  So your experiences with SR237 weren't

20     all bad.

21 A.  No.

22 Q.  In paragraph 11 of your statement, if we go to 055,

23     please, you explain about this medical issue of having

24     the mumps.

25 A.  That's right.
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1     was discussed."

2         Then SJM3, who we know was a social worker, visited

3     your  family in 

4         "She advised against allowing neither HIA161 nor

5     [name redacted] to live with family on a permanent

6     basis.  Instability seems apparent here also.  Other

7     factors enter in.  For example, mother" -- that's your

8     own mother -- "was well-known in town."

9         Then on the 12th:

10         "Job accepted for HIA161.  HIA161 very pleased.  She

11     is to go after St. Patrick's Day break on Friday, March

12     19th."

13         So it looks as though coincidentally this family in

14      ring up looking for a girl for a live-in job.

15     They immediately think of you, because they were looking

16     -- they had decided at this stage to look for a live-in

17     job for you.  That's how you ended up where you did in

18     , where you were unhappy.

19 A.  Well, again I didn't know anything of this.  When I left

20     Middletown, I knew about five, ten minutes before I was

21     going.  I did not know anything up until that point.

22     I was informed that I was going.  I was given a small

23     suitcase.  A man turned up to take me and, you know,

24     like I say, ten minutes before I didn't even know I was

25     getting out.  So I am totally unaware of any of this
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1     Committee meetings or anything, but they came for their

2     meetings.

3 Q.  But they didn't have an involvement -- there wasn't --

4     they didn't visit any of the units or engage with the

5     girls?

6 A.  They probably did, and certainly members of the

7     Management Committee did visit the units as far as

8     I remember.  You see, I'm vague about the involvement

9     with the units, because I didn't work -- ever work in

10     any of the units myself.

11 Q.  Can I just ask about the attitude to girls becoming

12     pregnant, what the attitude of the --

13 A.  Well, they were cared for and were taken immediately for

14     medical attention.  It was considered that it was -- you

15     know, a girl who was pregnant needed to be cared for and

16     helped in whatever way she needed help, and that would

17     again be done by maybe at home or in the hostel on the

18     grounds at Middletown.  Girls -- we had a hostel on the

19     grounds for girls who were moving out of the units and

20     staff there.  So some girls would be there -- if they

21     had given birth to a baby, would be there with the baby

22     for a while, maybe getting some help taking care of the

23     baby.

24 Q.  But there wouldn't be a sense that there would have been

25     a very critical approach to them?
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1 A.  Oh, no, no.

2 Q.  Can I just ask about that?  Once the Falls Road and then

3     the Glen Road was set up, did the hostel in St. Joseph's

4     in the ground continue?

5 A.  Oh, it did, yes, yes.

6 Q.  So there was a kind of a throughput?

7 A.  Yes, it was a kind of a stepping on/off place from the

8     training school experience into the community.  So it

9     could end up being into the hostel, then into the Glen

10     Road or wherever.

11 Q.  Thank you very much, Sister.

12 A.  Thank you.

13 MR LANE:  Did you ever do any follow-up work a long while

14     after the girls had left to see how they were getting

15     on?

16 A.  Yes, indeed.  With the field social worker we often

17     visited girls who had settled down often in their own

18     accommodation with maybe a child or two.  I remember

19     visiting girls who were setting up their own home.

20 Q.  Did many of them come back to visit St. Joseph's later

21     on?

22 A.  A lot do.  A lot of the girls who left still keep in

23     touch with us and do come to visit or are constantly in

24     touch with us.  In fact, just yesterday I wrote a letter

25     to one of the girls, who is now forty years of age, and




